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مصائبِ خیز مخفیانه نرخ سود بانکی 
دولت یازدهم از ابتدای آغاز فعالیت خود اجرای سیاست 
انضباط پولی و مالی را یکی از اولویت های اساسی در حوزه 
اقتصاد تعیین کرده که در این میان کاهش نرخ سود بانکی 
در جهت تقویت اقتصاد مولد از ارکان آن محسوب می شود . 
کاهش نرخ سود بانکی پس از مدیریت و کنترل تورم به 
عنوان یک الزام در برنامه های اقتصادی تعریف و از این رو دو 
سیاست »تعیین سقف سود تسهیلات بانکی« و »جلوگیری 
از کاهش دستوری نرخ سود« از سوی مسئولان اقتصادی 

مطرح شد. 
بانک ها در سال های گذشته به واسطه نوسانات شدید 
اقتصاد به ویژه عدم انضباط پولی و مالی و غیر قابل پیش 
بینی شدن بازارها به بنگاهی امن برای ذخیره سپرده ها 
تبدیل شدند ، نقدینگی سرمایه داران را جذب کرده و به 
پشتوانه سپرده ها وارد بازارهای مختلف شدند به نحوی که 

اصلی ترین دستاورد آنها تضعیف بخش خصوصی بود .
اما در طول فعالیت دولت یازدهم ، شورای پول و اعتبار دو 
بار رای به کاهش نرخ سود بانکی داد که در نهایت نرخ سود 
در بخش سپرده گذاری از 21 به 18 درصد کاهش یافت 
و نرخ سود بانکی در بخش تسهیلات در دو مرحله به 18 

درصد کاهش پیدا کرد. 
از آخرین دستور بانک مرکزی برای کاهش نرخ سود بانکی 
بیش از 9 ماه می گذرد اما در ابتدای اجرای این طرح هر 
چند بانک ها اقدام به اجرا ابلاغیه بانک مرکزی مبنی بر 
کاهش نرخ سود چه در بخش سپرده و در بخش تسهیلات 
کردند اما با خروج سپرده ها و کاهش حجم سرمایه گذاری، 
بانک مرکزی را دور زده و اقدام به ایجاد صندوق هایی متعدد 

با هدف بازگشت نرخ سود به ارقام قبلی کردند .
که  این  برای  بانک ها  اکثر  بانکی  سود  نرخ  کاهش  با 
در  گذاری  سرمایه  ندهند  دست  از  را  خود  مشتریان 
صندوق های سرمایه گذاری بانک ها با سود حدود 19 تا 
20 درصد را پیشنهاد می دهند. منابع این صندوق ها باید 
منجر به خرید اوراق در بازار سرمایه شود اما حجم ناچیزی 
از این منابع وارد بازار سرمایه می شود. حال با وجود اینکه 
ادامه کاهش نرخ سود بانکی در دستور کار دولت قرار داشت، 
کارشناسان اقتصادی می گویند؛ تحقق این سیاست امکان 
پذیر است و کاهش دوباره نرخ سود بانکی تا پایان دولت 

یازدهم منتفی خواهد بود. 
با نابسامانی وضعیت اقتصادی در سال های گذشته، توجه 
برخی به سرمایه گذاری در بانک ها و دریافت سود بیش از 
20 درصدی جلب شد که در نهایت با قدرت گرفتن بانک 
ها، این نقدینگی به شرکت های اقماری آنها تزریق گردید .

نهادهای  توانایی  و  ایجاد شده کاهش قدرت  وضعیت 
مالی برای ارایه تسهیلات به تولید سایر صنایع و حوزه های 
اقتصادی را به دنبال داشت، با کمبود نقدینگی در صنایع 
چرخ تولید نچرخید و از این رو صادرات غیر نفتی کاهش 

یافت.
برخی کارشناسان می گویند : کاهش نرخ سود بانکی در 
دستور کار مردان اقتصادی دولت یازدهم قرار گرفت اما بانک 
ها و سپرده گذاران این خواسته بانک مرکزی را پس زدند. 

»ابوالقاسم حکیم پور« کارشناس اقتصادی درباره علت 
بازگشت نرخ سود بانکی چه در بخش تسهیلات و چه در 
بخش سپرده گذاری به نرخ های بیش از 20 درصد، اظهار 
داشت: طبیعی است که پول به سمتی حرکت می کند که 
سود بیشتری داشته باشد، وقتی نرخ سود بانکی کاهش یافت 
سپرده ها به سمت سایر بازارها هدایت شدند بنابراین بانک 

ها چاره ای جز دور زدن دستور بانک مرکزی را نداشتند. 

» در تمام کشورها، زمانی که رکود یا تورم بر اقتصاد حاکم 
می شود، دو نرخ اقتصادی سود بانکی و نرخ مالیات مورد 
توجه قرار می گیرد. در کشورمان هم که از ثبات اقتصادی 
پیش بینی پذیری برخوردار نیستیم، طبیعی است که با 
کاهش نرخ سود بانکی تمایل سرمایه گذاری در سایر بازارها 

افزایش یابد. «
 ، اند  بانک های کشور ورشکسته شده   تقریبا برخی 
حکیمی پور در ادامه این جمله می افزاید : زمانی که سایر 
پارامترهای اقتصادی مانند ارز دچار نوسان می شود، مردم 
سپرده های خود را از بانک ها خارج و به سمت بازار دلالی و 

خدماتی هدایت می کنند. 
از نگاه این کارشناس اقتصادی، یکی از مشکلات حوزه 
انضباط مالی که بانک مرکزی نتوانست سیاست موفقی در 
این باره را به اجرا برساند، آن است که پول به هر سمتی که 

سود بیشتری داشته باشد گرایش پیدا می کند. 
حکیمی پور با شاره به افزایش میزان بدهی سیستم بانکی 
کشور به بانک مرکزی گفت: بانک ها برای حفظ شرایط 
موجود ناچار هستند از بانک مرکزی استقراض کنند. نرخ 
سود استقراضی دریافتی بانک ها از بانک مرکزی در گذشته 
34 درصد بود که امروز به 30 درصد کاهش پیدا کرده است 
و افزایش بدهی باعث بالارفتن رشد پایه پولی کشور می شود 
که در نهایت نرخ تورم را افزایش می دهد. از این رو بانک ها 
برای تامین منابع خود و از دست ندادن سرمایه ها چاره ای 

جز افزایش نرخ سود بانکی ندارند. 
» در حال حاضر سیستم بانکی بیش از 110 هزار میلیارد 
تومان به بانک مرکزی بدهکار است، بانک ها در این ایام به 
خصوص پایان سال باید جذب سپرده دشته باشند که بتوانند 
رسوب پول خود را مثبت و بانک را سود ده نشان دهند. البته 
بانک مرکزی از این نوسان نرخ سود بانکی آگاه است اما آن را 
تایید نمی کند چرا که مردم به دنبال سپرده گذاری در بانک 

هایی هستند که سود بیشتری داشته باشند. « 
**تهدید نرخ سود بانکی برای تورم و بنگاه های 

مولد 
 مهم ترین دلیل اتخاذ سیاست کاهش نرخ سود بانکی، 
بهبود فضای کسب و کار و تقویت بنگاه های مولد و در 
نهایت افزایش اشتغالزایی بوده است چراکه با کاهش نرخ 
سود بانکی توجه سرمایه داران به سمت سایر بازارها از جمله 
بخش های مولد جلب می شود. حال اینکه هر چند نرخ 
سود بانکی کاهش یافت اما نرخ اشتغالزایی تغییری نکرد و 
نرخ سود بانکی هم به طور غیر رسمی در حال افزایش است 
که به گفته کارشناسان این افرایش نرخ سود بانکی می تواند 
در نهایت منجر به افزایش نرخ تورم شود و باز هم بازارهای 

غیر مولد را تقویت کند. 

»کامران صداقت« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با 
ایرنا با بیان اینکه کاهش سود بانکی در این شرایط منطقی 
نیست، اظهار داشت: اگر سود بانکی دوباره کاهش پیدا کند 
به طور قطع مردم سپرده های خود را از بانک ها خارج می 
کنند این باعث می شود کالاهای منقول مانند طلا در کشور 

افزایش پیدا کند و در نتیجه نرخ تورم بالا رود. 
» کاهش نرخ سود بانکی به طورغیر مستقیم بر روی 
مصرف اثر گذار است، عده ای از مردم که در بانک ها سپرده 
گذاری کرده اند با کاهش نرخ سود، به سمت خرید کالای 
مصرفی ایران حرکت می کنند و این استعداد فرهنگی هم در 
جامعه ایران وجود دارد. از طرف دیگر کاهش نرخ سود بانکی 
وقتی معقول است که حجم سرمایه گذاری تولیدی هم بالا 
باشد اما در حال حاضر بیش از 70 درصد کارخانه های کشور 

کمتر از ظرفیت تولید دارند. «
صداقت ادامه داد: صحبت از کاهش نرخ سود بانکی در 
این شرایط منطقی به نظر نمی آید. فعالان بانکی زمانی می 
توانند پیشنهاد کاهش نرخ سود بانکی را بدهند ه کشور 
ریسک اقتصادی پایینی داشته باشد. ر شرایطی نرخ سود 
بانکی در بخش تسهیلات به 18 درصد رسیده که بانک ها 
10 درصد از سپرده را حفظ می کنند ، بنابراین عملا نرخ 
سود 24 درصد است و در بخش سپرده ها هم بانک ها تا 

21 درصد هم سود می دهند. 
 **رتبه اول ایران در نرخ سود بانکی بالا در منطقه 
 از تاثیر گذار ترین عوامل کاهش یا افزایش نرخ سود 
بانکی چه در بخش سود سپرده ها و چه در بخش نرخ سود 
تسهیلات نرخ تورم است و در شرایطی که آمارهای رسمی 
کاهش نرخ تورم را در سال گذشته نشان می دهد طبیعی 
است که سقف نرخ سود بانکی هم باید متناسب با آن کاهش 
یابد، اما طبق گفته کارشناسان دیگر امکان کاهش نرخ سود 
بانکی وجود دارد، موضوعی که هم کامران صداقت و هم 
حکیم پور آن را تایید می کنند و بر این باور هستند که با 
توجه شرایط اقتصادی امکان استمرار این روند وجود ندارد. 

طبق گفته حکیم پور، این کارشناس اقتصادی، در میان 
22 کشور منطقه خاورمیانه از لحاظ بالا بودن نرخ سود 
تسهیلات رتبه اول را داریم و در بین کشور های دنیا تقریبا 
جزو 6 کشوری هستیم که نرخ سود بالایی در سیستم بانکی 

اعمال می شود . 
حال اینکه بسیاری از کارشناسان معتقدند اینکه نرخ سود 
بانکی با اطلاع بانک مرکزی در برخی بانک ها به صورت غیر 
رسمی در حال افزایش است تبعات منفی متعددی خواهد 
داشت که مهم ترین آن، خارج شدن کنترل سیاست های 
پولی کشور از حوزه وظایف بانک مرکزی و افزایش رشد پایاه 

پولی است.

نمایندگان مجلس مصوب کردند

قیمتبنزینسالآیندهافزایشنمییابد
نمایندگان مجلس در بررسی جزئیات کلیات بودجه 96 مصوب کردند؛ قیمت 

بنزین، گازوئیل  و سایر حامل های انرژی در سال آینده ثابت بماند.
نمایندگان مجلس در ادامه بررسی جزئیات لایحه بودجه 96 با تصویب بخش 

درآمدی بند )د( این لایحه موافقت کردند.
بر این اساس وزارت نفت از طریق شرکت های تابعه ذیربط مکلف است به نوسازی 
و توسعه شبکه خطوط لوله انتقال نفت خام و میعانات گازی و فرآورده های نفتی و 
تامین منابع مالی سهم دولت در توسعه پالایشگاه ها و زیر ساخت های تامین ، ذخیره 
سازی و توزیع فرآورده اقدام و منابع مورد نیاز را از محل افزایش 5 درصد به قیمت 
هر لیتر فرآورده های نفتی شامل بنزین ، نفت سفید، نفت گاز، نفت کوره ، گاز مایع 
و سوخت هواپیما تامین کند و پس از واریز به حساب خزانه داری کل کشور تا سقف 

15 هزار میلیارد ریال به مصرف برساند.
این مصوبه به معنای افزایش قیمت حامل های انرژی در سال آینده نیست چرا که 
اصلاح قیمت 5 درصد پیشتر صورت گرفته و هم اکنون در حال اجراست و طبق این 
بند، 5 درصد از رقم حاصله صرف نوسازی و توسعه شبکه خطوط لوله انتقال نفت 
خام خواهد شد و این اقدام در سال 95 جاری بود بنابراین قیمت بنزین و سایر حامل 
های انرژی افزایش نخواهد یافت.پزشکیان که ریاست جلسه را برعهده دارد قبل از 
تصویب بند)د( گفت:با تصویب این بند قیمت بنزین افزایش نخواهد یافت.سال گذشته 
و درجریان بررسی بودجه 95 به اشتباه چنین مصوبه ای را به منظور افزایش قیمت 

بنزین تلقی کردند که این موضوع از سوی مسئولان دولت رد شد.
 * سازوکار جدید مجلس برای تعیین سهم نفت در بودجه

نمایندگان مجلس ساز و کار جدیدی برای تعیین سهم نفت در بودجه تعیین 
کردند.

 بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه 96 دستور امروز مجلس است و نمایندگان در 
نخستین گام با تصویب بند )ج( تبصره یک ماده واحده لایحه موافقت کردند.بر این 
اساس چنانچه منابع دولت از محل صادرات نفت خام و میعانات گازی درسال 1396 
کمتراز یک میلیون و 50 هزار میلیارد ریال معادل 105 هزار میلیارد تومان شود به 
دولت اجازه داده می شود از محل منابع حساب ذخیره ارزی و در صورت عدم کفایت 
از محل واگذاری اوراق بدهی تعهد زا و اوراق ارزی برای تامین مابه التفاوت حاصل 
شده اقدام کند.این بند که در جلسه علنی عصر روز گذشته مجلس نیز مورد بررسی 
قرار گرفت یکی از بحث برانگیز ترین بندهای لایحه بودجه 96 بود به طوری که 
موافقان و مخالفان جدی داشت.حجت الاسلام حسین زاده بحرینی عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس روزسه شنبه  این بند را مغایر با ماده هفت برنامه ششم دانست و 
گفت: در ماده هفت برنامه سهم دولت از فروش نفت 83 هزار میلیارد تومان در نظر 
گرفته شده در حالی که در این بند رقم به 105 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است 
.همچنین در این بند به فروش گاز اشاره نشده و انتشار اوراق در صورت ناکافی بودن 
موجودی حساب ذخیره ارزی باید با مصوبه مجلس صورت گیرد.غلامرضا تاجگردون 
رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات که همزمان ریاست کمیسیون تلفیق 
بودجه 96 را بر عهده دارد در پاسخ به اظهارات حسین زاده بحرینی گفت: مبلغ 83 
هزار میلیارد تومان با محاسبه قیمت پایه بر اساس سال 95 بوده در حالی که برای 
سال 96 تورم محاسبه شده بنابراین رقم 105 هزار میلیارد تومان به دست می آید.

وی تصریح کرد: اینکه گاز در این بند نیامده به این دلیل است که دولت از فروش 
گاز سهمی ندارد و صرفاً صندوق توسعه ملی از فروش گاز سهم دارد درباره مجوز از 
مجلس نیز لایحه بودجه 96 به معنای ارائه مجوز است .با تصویب بند ج تبصره یک 
لایحه بودجه 96 ساز و کار تعیین سهم نفت در بودجه تغییر کرد به طوری که دیگر 
گفته نمی شود دولت هر روز چند میلیون بشکه نفت و هر بشکه چند دلار و هر دلار 
معادل چند ریال فروخته شود بلکه رقم ثابت 105 هزار میلیارد تومان در اختیار دولت 
قرار داده می شود و طبق گفته آقای مفتح سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 96 این 

تصمیم منجربه کاهش نوسانات ارزی و نفتی در اقتصاد کشور می شود.
 * مجوز مجلس برای صادرات گاز به اروپا

نمایندگان مجلس با صادرات گاز به کشورهای همسایه و اروپا در صورت افزایش 
تولید گاز به هزار میلیون متر مکعب در روز موافقت کردند.نمایندگان مجلس در ادامه 
بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه 96 با تصویب بند الحاقی یک به تبصره یک این 

لایحه موافقت کردند.
 براین اساس به منظور اجرایی کردن سیاستهای ابلاغی اقتصاد مقاومتی، وزارت 
نفت موظف است در صورت افزایش تولید گاز به هزار میلیون متر مکعب در روز، با 
استفاده از امکانات و توانایی بخش خصوصی درباره صادرات گاز به کشورهای همسایه 
و اروپا که در حال حاضر قرارداد خرید گاز از جمهوری اسلامی ایران ندارند، اقدام کند.

درآمد حاصله به حساب شرکت دولتی تابعه این وزارت نزد خزانه داری کل، پس از 
کسر سهم صندوق توسعه ملی واریز و بخشی از آن تا سقف 2 هزار میلیارد ریال صرف 
گازرسانی به روستاها و مناطق محروم می شود.این بند با 133 رای موافق ، 34 رای 
مخالف و 8 رای ممتنع از مجموع 203 نماینده حاضر در صحن علنی تصویب شد و 

28 نماینده باوجود حضور در صحن علنی در رای گیری شرکت نکردند.

سردار اشتری ؛

تولیدخودروهایداخلی
مشروطبهتامیننظرپلیساست

رئیس پلیس کشور گفت: در صورتی که خودروسازان داخلی نتوانند نقطه نظرات 
پلیس در تولید خودروها را تامین کنند، از تولید و تردد این خودروها ممانعت به عمل 

خواهیم آورد. 
سردار حسین اشتری در جمع خبر نگاران گفت: همایش ملی ناجای آینده به همت 
مرکز مطالعات راهبردی برگزارشد. بیش از 200 مقاله به دبیرخانه این همایش ارسال 
شده و 190 مقاله جزو برترین ها شده است، امیدواریم موضوع ناجای آینده که برابر 

تدابیر مقام معظم رهبری است، با سرعت بیشتری دنبال شود.
وی ادامه داد: یکی از موضوعات مهم برای ناجا آینده است باید آمادگی مواجهه با 

تغییرات و متغییرها را داشته باشیم.
سردار اشتری گفت: ناجا با توجه به تغییرات کشور خود را منطبق کرده و این شتاب 

برای به روز شدن همچنان ادامه دارد.
وی در خضوص تجهیزات و امکانات ناجا، افزود: امیدواریم در سال آینده تجهیزات به 
روزتری فراهم کنیم بخشی را دولت و مجلس پذیرفته اند اما نمی دانیم چقدر بودجه 
تخصیص داده می شود امیدواریم با روحیه جهادی همکارانمان این به روز رسانی با 

شدت بیشتری دنبال شود.
فرمانده نیروی انتظامی درباره توقف تولید خودروهای بی کیفیت با توجه به در پیش 
بودن سفرهای نوروزی، گفت: با شرکت های خودروساز جلساتی برگزار شده است و 
با آنها همکاری خواهیم کرد و در صورت عدم تامین نقطه نظرات ناجا، از تولید و تردد 

آنها ممانعت به عمل می آید.

رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران:

پروژهملیدولتالکترونیکایران
آمادهخدمترسانیاست

رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: مرحله نخست پروژه ملی دولت 
الکترونیک* به عنوان یکی از مهمترین برنامه ها برای رشد بهره وری و افزایش خدمات 

رسانی آماده بهره برداری است. 
نصرالله جهانگرد افزود: اکنون همه زیرساخت های لازم در این پروژه آماده شده 
است و با بهره برداری از آن مردم خواهند توانست بسیاری از خدمات مورد نیاز خود از 
دستگاه های دولتی را بر بستر اینترنت دریافت کنند. منظور از دولت الکترونیک اطلاع 
رسانی و خدمات رسانی به موقع ، دقیق و کارا در 24 ساعت شبانه روز، هفت روز هفته 

و همه ماه های سال از طریق وسایل ارتباطی گوناگون مانند تلفن و اینترنت است.
دولت الکترونیک به کارگیری فناوری اطلاعات در بخش های مختلف دولت برای 
افزایش بهره وری و ارتقا سطح خدمات رسانی است و مهم ترین نتیجه این امر، افزایش 

رضایت مردم را دربر خواهد داشت.
محمود واعظی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز به تازگی اعلام کرد: اقدام های 
بسیار گسترده ای درباره دولت الکترونیک انجام شده و بزودی از آن بهره برداری می 
شود. وی ضمن تاکید بر لزوم افزایش سهم بازار ارتباطات و فناوری اطلاعات )آی سی 
تیICT( کشور تا پایان برنامه ششم توسعه، دولت الکترونیک رایکی از موثرترین راه 

های افزایش سهم بازار بخش خصوصی دانست.

آگهی مزایده
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 2499/355 اصلی بخش یک قم 
مربوط به پرونده کلاسه 139504030011000785 بموجب پرونده اجرائی 
کلاسه 139504030011000785)با شماره بایگانی 9500824(، له: بانک مهر 
اقتصاد قم، علیه: آقای روح اله رضا زاده و رمضانعلی حدادی مستند سند رهنی 
شماره 155835 تنظیمی دفتر خانه اسناد رسمی شماره 4 قم، ششدانگ پلاک 
ثبتی شماره 2499/355 اصلی به شماره ثبت 72680 در صفحه 407 دفتر 391 
واقع در بخش دو دفتر املاک ثبت قم واقع در قم -میدان آزادگان - بلوار شهید 
جواد عابدی،کوچه شماره 5)مسلم بن عقیل (-کوچه شماره 7-پلاک 16، متعلق 

به آقای: رمضانعلی حدادی گیوی از طریق مزایده به فروش میرسد .
حدود و مشخصات ششدانگ پلاک مذکور :

شمالا: بطول 18/99 متر به پلاک 354فرعی 
شرقا: بطول 8/97 متر به خیابان ده متری 

جنوبا : بطول 18/78 متر به پلاک ثبتی 356 فرعی 
غربا: بطول 8/07 متر به پلاک ثبتی 340 فرعی 

حقوق ارتفاعی : ندارد
 بیمه: ندارد 

مشخصات اعیانی ملک :
ساختمان مورد مزایده بصورت جنوبی ساز در دو طبقه زیر زمین و همکف با 
اعیانی احداثی حدودا 233 متر مربع با دیوارهای باربر و ستون فلزی و سقف طاق 
ضربی و تیرآهن میباشد . هر دو طبقه دارای پذیرائی، اتاق خواب،آشپزخانه،حمام 
و سرویس بهداشتی میباشد . سرویس بهداشتی و حمام طبقه زیر زمین در زیر 
پله های حیاط و سرویس بهداشتی طبقه همکف در حیاط میباشد .پوشش کف 
طبقات همکف و زیرزمین موزائیک ،پوشش دیوارها و سقف سفید کاری میباشد.

آشپزخانه همکف و زیرزمین دارای کابینت فلزی است.درب و پنجره های خارجی 
طبقه همکف و زیرزمین از نوع فلزی است .دربهای حمام و توالت آلومینیومی و 
  HDFدربهای اتاق خواب و ورودی طبقات همکف و زیرزمین از نوع چوبی با روکش
و درب ورودی ساختمان و پارکینگ فلزی است .اتاق های طبقات همکف و زیر 
زمین دارای کمد دیواری است.پوشش کف حیاط موزائیک فرش و نمای بیرونی 
ساختمان سنگ است.دسترسی به طبقات از طریق سرویس پله و دسترسی به 
حیاط از زیرزمین و همکف امکان پذیر است .بغل پله ها تا ارتفاع 0/4 متر سنگ 
و بقیه دیوار و سقف آن سفیدکاری و سرویس پله فاقد حفاظ نرده است.پوشش 
پشت بام ایزوگام است.سیستم سرمایشی ساختمان کولی آبی و سیستم گرمایشی 
آن بخاری گازی است.ساختمان دارای یک واحد پارکینگ که پوشش کف آن 
موزائیک و دیوارها و سقف آن سفیدکاری شده است.ساختمان دارای انشعاب گاز 

و دو انشعاب برق تک فاز است.
مبلغ ارزیابی ملک مورد مزایده با نظر کارشناس رسمی دادگستری بدین شرح 

اعلام میگردد:
1- ارزش عرصه به مساحت 152/47 متر مربع از قرار هر متر مربع :16/500/000 

ریال.......... جمعا به مبلغ:2/515/755/000 ریال
2- ارزش اعیانی زیرزمین به مساحت 115 متر مربع از قرار هر متر مربع 

:4/500/000 ریال ... جمعا به مبلغ 517/500/000 ریال
3- ارزش اعیانی همکف به مساحت 118 متر مربع از قرار هر متر مربع 

5/000/000 ریال... جمعا به مبلغ :590/000/000 ریال
4- سرپله ،پارکینگ ،حیاط سازی  و امتیاز انشعابات ...............................جمعا به 

مبلغ :76/745/000 ریال 
کل ارزش ملک به مبلغ 3/700/000/000 ریال به حروف)سه میلیارد و هفتصد 

میلیون یال(ارزیابی گردیده است.
مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 روز سه شنبه مورخ 1395/12/24 
در اجرای ثبت قم واقع در خیابان ساحلی انجام می شود. مزایده از مبلغ پایه 
3/700/000/000 ریال شروع و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد .حق الحراج 
و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن 
بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره تا 
تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده 
مزایده خواهد بود.خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده شرکت در مزایده 
به حساب این اداره واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر نقدی بر اساس 
توافق کتبی حسب مورد با بستانکار و بدهکار اقدام خواهد شد. و چنانچه روز 
مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد،مزایده روز اداری بعد از تعطیل 
در همان محل و ساعت انجام میشود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات 

وصول خواهد شد.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روز خوش

وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد :

اولویتمسکناجتماعیباسرپرست
خانوارهایکمدرآمداست

وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد : اولویت مسکن اجتماعی، با افراد سرپرست 
خانوارهای کم درآمد است.

عباس آخوندی گفت : به این دلیل مسکن اجتماعی می گوییم که این مسکن 
اصلًا اقتصادی نیست ، خانه  سازی در مدل مسکن اقتصادی است یعنی باید مسکن 
بسازید و بازگشت سرمایه صورت پذیرد اما به دنبال مسکن اجتماعی و حمایتی 

هستیم .
 ، است  درآمد  کم  خانوارهای  سرپرست  افراد  با  اجتماعی،  مسکن  اولویت 
آن هایی که خود و افراد تحت تکفل شان از تاریخ اول فروردین سال 90، فاقد 
واحد مسکونی با دوام یا وام مسکن بوده اند و از تاریخ 22 بهمن سال 57، ازهیچ 
یک از امکانات دولتی یا امکانات نهادهای عمومی غیردولتی مربوط به تأمین 
مسکن شامل زمین، واحد مسکونی یا تسهیلات یارانه ای خرید یا ساخت واحد 

مسکونی استفاده نکرده اند. 
همچنین آنها باید حداقل در شهرمورد تقاضا، 5سال سکونت داشته باشند.

وزیر راه و شهرسازی درباره شرایط مسکن اجتماعی و حمایتی گفت : به گروه های 
کم درآمدی برخورد می کنیم که اصلًا در قالب مدل اقتصادی امکان تأمین سرپناه 
ندارند. در خارج هم که اینها به اسم مسکن اجتماعی معروف است به این خاطر 

است که اصلًا مدل اقتصادی نیست و بر اساس مدل اجتماعی پیش رفته است.
اخوندی در باره متولی تأمین مسکن اجتماعی و حمایتی هم گفت : نهادهای 
حمایتی و نهادهایی که سیاست اجتماعی را تعقیب می کنند باید متولی شوند و 

می شود بخشی از سیاست های اجتماعی دولت. 
لذا نهادهایی چون کمیته امداد، سازمان بهزیستی و بنیاد مسکن این مسکن 
اجتماعی را دنبال می کنند.بنابراین گزارش جزئیات مسکن اجتماعی که اخیرا ابلاغ 
شده و بنیاد مسکن، مسئول اجرای این طرح است.همچنین وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی موظف است با همکاری کمیته امداد امام خمینی)ره(، سازمان 
بهزیستی کشور، بنیاد و شهرداری ها نسبت به اولویت بندی و شناسایی گروه های 

هدف اقدام کند.
آخوندی درباره وظیفه وزارت راه و شهرسازی اظهار داشت : کاری که ما باید در 
این وزارتخانه انجام دهیم کمک به این نهادهاست نه کمک به اشخاص. اشخاص از 

طریق آن نهادها مورد حمایت ما قرار می گیرند. 
وی اظهار داشت : هفته پیش آقای ربیعی وزیر کار که برای تحویل آخرین 
واحدهای مسکونی به خانواده های دارای دو معلول به میاندوآب رفته بود، گفت: اگر 
10 درصد اعتباری که به ساخت مسکن مهر اختصاص یافت به نهادهای حمایتی 
اختصاص پیدا می کرد مسأله گروه های هدفی که دنبال توانمندی آنها بودیم تا حالا 
حل شده بود.طرح مسکن اجتماعی، درابتدای روی کارآمدن دولت، مطرح شده بود 

و حالا به تصویب نهایی رسیده است.
 به اشخاص حقیقی و حقوقی دارای زمین که تمایل به ساخت واحدهای 
مسکونی استیجاری با نرخ های اجاره ترجیحی و در قالب توافق با بنیاد مسکن 
داشته باشند، به ازای هر واحد استیجاری تا دو برابر سقف تسهیلات جزء )1( 
بند )الف( این تصویب نامه تسهیلات اعطا می شود.وزارت راه و شهرسازی موظف 
است نسبت به تأمین زمین در محدوده شهرها )دارای تأسیسات زیربنایی آب، 
برق و گاز( یا شهرهای جدید برای ساخت واحد استیجاری از طریق واگذاری به 
سازندگانی که تمایل به ساخت مسکن ملکی - استیجاری با رعایت حداقل چهل 
درصد اجاره ای دارند، اقدام کند.کمک هزینه اجاره خانوارهای کم درآمد ماهانه به 
ترتیب تا دو میلیون ریال برای شهرهای زیر 500 هزار نفر و تا چهار میلیون ریال )با 
افزایش سالانه ) 10 درصد( برای شهرهای بالای )500( هزار نفر تعیین می شود.وام 
قرض الحسنه ودیعه مسکن برای حمایت از خانوارهایی که توان بازپرداخت اقساط 
را دارند به ازای هر واحد هفتاد و پنج میلیون ریال با بازپرداخت )60( ماهه تعیین 
می شود.وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی موظف است با همکاری کمیته امداد امام 
خمینی)ره(، سازمان بهزیستی کشور، بنیاد و شهرداری ها نسبت به اولویت بندی و 

شناسایی گروه های هدف اقدام نماید.

مفقودی
کارت خودرو سواری سمند مدل1387 

پلاک ایران 544/16 ج 98 به شماره شاسی    
  NAACA1CB89F204718

شماره موتور 12487113655  مفقود گردیده و از 
درجه اعتبار ساقط می باشد
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بازیکنان ایرانی مراقب باشند

پرسپولیس،استقلال،ذوبآهنواستقلالخوزستان
درمعرضخطر

نداشتن اطلاعات کافی و عادت های غلط در فوتبالیست های ایرانی می تواند ضررهای 
جبران ناپذیری به نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا وارد کند.

فوتبال در دنیا روزبه روز در حال پیشرفت و ترقی است و قوانین جاری در آن هم هر 
چند وقت یک بار دجار تغییرات جدی می شود. از جمله تغییراتی که گاه به گاه صورت 
می گیرد، تغییر در قوانین داوری است. داور یکی از اصول اساسی فوتبال است و بدون 
حضور او مسابقه امکان برگزاری ندارد. از طرف دیگر، در فوتبال جهان پذیرفته شده که 
اشتباه داوری جزئی از فوتبال است و تا زمانی که قضاوت بازی ها توسط انسان انجام 
می شود، اشتباه هم وجود دارد و این مساله جا و زمان هم نمی شناسد، می تواند در لیگ 
داخلی یک کشور کوچک در حاشیه خلیج فارس یا شاخ آفریقا باشد یا در جام جهانی که 

بزرگترین رویداد فوتبالی دنیا است.
به تازگی، قوانین داوری باز هم مورد بازنگری قرار گرفته و تغییرات اساسی در آن 
صورت گرفته است. داوران فوتبال در همه کشورها در کلاس های بازآموزی شرکت 
کردند و با قوانین جدید آشنا شدند. خیلی از تصوراتی که قبلا از صحنه های داوری وجود 
داشت، اکنون دیگر تغییر کرده و تصمیم های داوران طبق قوانین جدید گرفته می شود.

به عنوان نمونه اگر تا قبل از تغییرات قوانین داوری، بازیکنی در میانه میدان به عمد، 
جلوی حرکت توپ را با دست می گرفت، به عنوان خطای غیر ورزشی با کارت زرد داور 
روبه رو می شد اما امروز، تنها در صورتی داور به آن بازیکن اخطار می دهد که با خطای 

هندش جلوی حمله یا ضدحمله حریف را بگیرد و در واقع خطایش تاکتیکی باشد.
همچنین درباره خطای بازیکنان یا دروازه بان داخل محوطه جریمه تغییراتی صورت 
گرفته است. پیش از این هر خطایی در موقعیت تک به تک، توسط دروازه بان صورت 
می گرفت، جریمه اش کارت قرمز بود، همین طور اگر مدافع در موقعیت تک به تک با 
مهاجم روی او خطا می کرد و مانع از پیشروی اش به سمت دروازه می شد، کارت قرمز 
می گرفت اما امروز قوانین به صورتی تغییر یافته که در بیشتر مواردی از این دست، جریمه 

بازیکن خطاکار، صرفا کارت زرد است.
* خطری که بازیکنان پرسپولیس، استقلال، ذوب آهن و استقلال خوزستان 

را تهدید می کند
بازیکنان تیم های ایرانی همیشه با موضوع داوری ها مشکل داشته اند. بیشترین اشکال 
هم آنجا است که فوتبالیست ها و حتی مربیان لیگی در ایران از قوانین و اصطلاح های 
داوری بی اطلاع اند و به همین دلیل در صحنه های داوری  با توجه به اطلاعات قبلی و 
به روز نشده  اعتراض می کنند و وقتی با جریمه داور روبه رو می شوند، بیشتر اعتراض 

می کنند.
این مشکل بارها در لیگ برتر رخ داده و باعث اخراج و محرومیت بازیکنان شده است. 
داور در زمین بازی موظف به اجرای قوانین است و اگر بازیکنی از قوانین اطلاع نداشته 

باشد، تقصیری به گردن داور نیست.
از طرف دیگر، داوران در ایران در برخی موارد، آن طور که باید با خاطیان برخورد 
نمی کنند و باعث می شوند که بازیکنان دچار عادت های بدی شوند. مثلا در لیگ برتر، 
معمولا داوران با اعتراض بازیکنان با عطوفت برخورد می کنند و تا زمانی که اعتراض ها 
شدید نشده و مثلا بازیکن با داور برخورد فیزیکی نداشته، دست به کارت نمی شوند. 
این در حالی است که در مسابقات بین المللی، صرف اعتراض به داور مخصوصا در 

موقعیت هایی که هیچ توجیهی ندارد  بلافاصله با اخطار همراه می شود.
در دیدار پرسپولیس و الهلال، در صحنه ای از بازی در نیمه نخست، روی مدافع 
پرسپولیس خطا صورت گرفت و داور هم به درستی خطا را گرفت اما جلال حسینی به 
داور اعتراض کرد؛ شاید اعتراض او نسبت به عدم برخورد داور با خطاهای قبلی حریف 
بوده یا کاپیتان پرسپولیس اعتقاد داشته که داور باید از کارت زردش استفاده می کرد، 
هر چه بود، اعتراض حسینی بی مورد بود و داور سریلانکایی هم بی درنگ او را با کارت 
زرد جریمه کرد. اگر اشتباه داور در دقایق پایانی بازی در کارت ندادن به حسینی نبود، 

پرسپولیس از حضور کاپیتانش در دیدار با الوحده امارات محروم می شد.
عادت های بد بازیکنان ایرانی در لیگ برتر ایران در اعتراض های مکرر به داور  آن هم سر 
هر صحنه داوری  عاقبت های بدی هم در لیگ قهرمانان آسیا خواهد داشت. ضمن این که 
نباید فراموش کنیم که بر خلاف لیگ برتر ایران، گرفتن دو کارت زرد در لیگ قهرمانان 
آسیا باعث محرومیت از بازی بعدی می شود. به این ترتیب بازیکنان تیم های ایرانی که در 
لیگ قهرمانان آسیا حضور دارند باید به شدت مراقب رفتار خود در زمین بازی باشند تا با 

محرومیت های بیهوده و اعصاب خردکن، روبه رو نشوند.
شاید هم بهتر باشد که تیم های ایرانی با استفاده از کارشناسان داوری، قوانین داوری و 
نحوه رفتار درست در هنگام مواجه شدن با تصمیم ها داوران را به بازیکنان خود آموزش 

دهند. جلوی ضرر را هر وقت بگیریم، منفعت است.

"دلم از کارشناسی های بعد المپیک شکست"

محمدبنا:چراکسیبهکیروشنمیگوید،
دیکتاتور؟

محمد بنا بار دیگر تاکید کرد که برای همیشه از کشتی خداحافظی کرده است. او 
هم چنین در پاسخ به اینکه او یک دیکتاتور بوده است، گفت که چرا کسی به کی روش 

نمی گوید دیکتاتور؟
محمد بنا درباره ی آخرین وضعیت خود پس از کناره گیری از دنیای مربیگری در کشتی 
فرنگی گفت: من در حال حاضر ورزش می کنم، ورزش را تماشا می کنم و مسابقه های 

کشتی گیران را که خارج از ایران اتفاق می افتد را به صورت اینترنتی دنبال می کنم.
سرمربی سابق تیم ملی کشتی فرنگی ایران در مورد خداحافظی اش از مربی گری افزود: 
در 60 سالگی به سر می برم و تشخیصم این است که بهترین زمان برای خداحافظی است 

که بیشتر از این شرمنده مردم نشوم.
او هم چنین در مورد فیلم و عکس منتشر شده از حزن و اندوهش در المپیک ریو، گفت: 
فکر می کنم آن وضعیت بغض 4 ساله ای بود. باید این اتفاق ها در آن زمان رخ می داد. 
من نمی دانستم که همکاران عزیز شما این موضوع را فیلم برداری می کنند. همانطور که 
قبلا نیز گفتم اتفاقاتی که در ریو رخ داد بررسی های کارشناسانه طولانی مدت می خواهد 
که باید ببینیم چرا این اتفاقات رخ داده است؟ و چرا آن طور که می خواستیم نشد؟ برد 

و باخت همیشه اتفاق می افتد اما بردها فراموش می شود و باخت ها در ذهن می ماند.
سرمربی سابق تیم ملی کشتی فرنگی ایران خاطرنشان کرد: دیگر به کشتی برنمی گردم 

می خواهم زندگی عادی را دنبال کنم. تا جایی که می توانستم به کشتی کمک کردم.
بنا در پاسخ به اینکه بعد از رفتن شما،  فدراسیون سعی در بازگشت شما داشت یا نه؟ 
گفت: تصمیم خودم بود. اما فدراسیون حرفی نزد. البته می دانستند که من در تصمیم 
خود مصر هستم و همان طور که گفتم برنمی گردم. دل من از صحبت های کارشناسی 

بعد از المپیک ریو شکست، اینکه چرا باید افراد آگاه این گونه اظهار نظر کنند.
او در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه گفته می شود شما در مربیگری یک فرد دیکتاتوری 
هستید؟ گفت: چرا کسی به کی روش نمی گوید دیکتاتور؟ هنگامی که من استعفا دادم 
فدراسیون در خبری اعلام کرد که اصلا قراردادی نبوده که استعفایی در کار باشد. این 

مظلومیت بیشتر مربیان داخلی را نشان می دهد.
سرمربی سابق تیم ملی کشتی فرنگی ایران در مورد حمید سوریان گفت: شنیده ام که 

در خانه کشتی برای جوانان و نوجوانان مربیگری انجام می دهد.

سوریان:

قرارنیستمربیشوم
قهرمان المپیک لندن گفت: خبر مربیگری ام صحت ندارد و به خاطر علاقه ای که به 

نوجوانان دارم به آنها تمرین می دهم. 
حمید سوریان درخصوص اینکه گفته می شود وی قرار است مربیگری کند، اظهار 
داشت: این خبر اصلا صحت ندارد و به خاطر علاقه و دینی که به نوجوانان داشتم، سه 
روز در هفته به نوجوانان تمرین می دهم و این بدان معنا نیست که قرار است مربی شوم.

وی در ادامه افزود: بعد از المپیک لندن یکسال استراحت کردم و قرار است بعد از 
المپیک ریو نیز یکسال استراحت کنم. تازه 6 ماه از بازی ها گذشته و تصمیمی برای 
مربیگری ندارم و بعد از یکسال تازه تصمیم خواهم گرفت که در کشتی چه کاری 
انجام بدهم. قهرمان المپیک لندن گفت: پتانسل کشتی بالاست و سه روز در هفته با 
تیم نوجوانان تمریناتم را ادامه می دهم. وقتم نسبت به قبل آزادتر شده و وظیفه خود 
می دانستم که با نوجوانان کار کنم ولی اینکه بخواهم روی به مربیگری بیاورم، صحت 

ندارد و بعد از استراحت یکساله در مورد آن تصمیم گیری خواهم کرد.
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برخورد سرمربی تیم ملی با باشگاه ها و برخورد باشگاه با مربی تیم ملی در هیچ کجای دنیا رخ نمی دهد

دادکان:   تیم های بدهکار نباید در لیگ برتر حضور داشته باشند

گفت:  اسلامی  آزاد  دانشگاه  ورزش  سازمان  رئیس 
بیشترین پرونده انضباطی را در فیفا باشگاه های ایرانی 

دارند که به هیچ عنوان برای ما خوب نیست.
فوتبال  اخیرا در  اتفاقاتی که  محمد دادکان  درباره 
مقصر  کرد: دنبال  عنوان  است  داده  رخ  ما  باشگاهی 
نیستم اما متأسفانه در این زمینه ضعیف عمل کردیم. 
نباید به آن  اگر باشگاهی یک پرونده انضباطی دارد 
اجازه حضور در مسابقات را بدهد نه اینکه اجازه دهیم 
چندین پرونده ایجاد شود و مسئله بغرنج شود تا رکورددار 

پرونده های انضباطی در فیفا شویم.
وی ادامه داد: وقتی تیم مشکل ایجاد می کند باید 
جلوی آن را بگیریم حتی اگر پرسپولیس و استقلال 
باشند اما مدیران ما مصاحبه می کنند و می گویند اجازه 
نمی دهیم اتفاقی رخ دهد و ما کارمان را بلد هستیم. 
دنیای حرفه ای ورزش امروز این صحبت ها را نمی پذیرد 
وقتی تابع فیفا شدیم باید مقررات آن را مو به مو اجرا 

کنیم. مقررات بین المللی درباره ترانسفر بازیکنان کامل 
مشخص است. 

دادکان افزود: وقتی پرونده های باشگاهی یک یا دو 
تا می شود باید آن باشگاه توبیخ شود. این همه پرونده 
انضباطی در فیفا برای ما خوب نیست و پیروزی هایی را 
هم که در سطح ملی و بین المللی کسب می کنیم و باعث 

خوشحالی مردم می شود را تحت الشعاع قرار می دهد. 
رئیس اسبق فدراسیون فوتبال عنوان کرد: برخورد 
سرمربی تیم ملی با باشگاه ها برخورد باشگاه با مربی تیم 
ملی و از این دست مسائل در هیچ کجای دنیا رخ نمی 
دهد. خطاب من فقط به فدراسیون نیست. در مجموعه 
ورزش مشکل داریم. این نشان می دهد که ثبات وجود 
ندارد و باعث ناراحتی مردم می شود. مدیریت ما مشکل 
دارد. وقتی فردی را می گذاریم به عنوان یک مدیر باشگاه 
و در یکسالی که در رأس آن باشگاه حضور دارد فقط 
برای مطرح کردن خودش مصاحبه می کند چه انتظاری 

می توانیم داشته باشیم. اگر از همان فرد سوال کنیم هیچ 
کدام از ارکان فوتبال و فیفا را نمی شناسد، چرا؟ چون آن 
مدیر با واسطه در این سمت گذاشته شده است. فوتبال 
آدم کاربلد می خواهد. همه نظام شان را دوست دارند و به 
مملکت اعتقاد دارند اما کار را به افرادی می دهند که هیچ 

چیزی بلد نیستند.
دادکان خاطرنشان کرد: فدراسیون هم نمی تواند جلوی 
آنها را بگیرد اما باید بایستد. من همواره از طرفداران 
تیم های خوزستانی بوده و هستم در دوره ما هفت بازیکن 
تیم ملی خوزستانی بودند. اما همان زمان آبادان خلاف 
کرد و اجازه ندادند بالا بیاید اما هیچکس دلیل آن را 
نپرسید و بلافاصله بعد از ما آنها را بالا آوردند. وقتی فیفا 
اعلام می کند ایران بیشترین پرونده را در کمیته انضباطی 
دارد خیلی بد است. همه مقصر هستند. وقتی پرونده ها 
دوتا می شود باید تیم را محروم کنند و اجازه حضور در 
لیگ را به آنها ندهند تا اینکه پرونده هایشان را حل کنند 
اما زمانی که ارتباط حرف اول را می زند نه توانایی ها به 

چنین مشکلاتی می خوریم. 
وی درباره ورزشکار سالاری و اینکه برخی ورزشکاران از 
جمله رستمی عنوان می کنند که حاضر نیستند زیر نظر 
سرمربی تیم ملی کار کنند، گفت:  کیانوش رستمی را 
قهرمان ملی می دانم. نمی خواهم بگویم روش فدراسیون 
بد است یا خوب. مرادی هم همواره مورد احترام من بوده 
است اما وقتی ورزشکاری خودش به جایی می رسد که 
اصول را یاد گرفته است و با روش خودش موفق بوده 
است راحت تر می توان با او صحبت کرد. حتی مربیان 
تیم ملی هم می توانند از او ایده بگیرند. امروز اگر ورزشکار 
ما موفق بوده است با احترام به فدراسیون، باید ببینیم 
اگر آن ورزشکار با تمرین تنهایی در زیرزمین و بدون 
استفاده از امکانات فنی فدراسیون قهرمان شده است باید 
از او الگوبرداری کنیم. البته حق مرادی و فدراسیون هم 
است که خواستار برقراری نظم هستند اما همه باید برای 

سربلندی ایران تلاش کنیم.


 آشنایی با مدافع 196 سانتی متری تیم پیتربورو؛

آخرینکشفکیروشازانگلیسمیآید
رایان تفضلی بازیکن انگلیسی- ایرانی است که به تازگی مورد توجه کارلوس کی روش 
سرمربی تیم ملی قرار گرفته و کی روش برای دیدن بازی او اخیرا سفری به انگلیس 

داشته است.
 رایان تفضلی، بازیکن فوتبال ایرانی-انگلیسی است که در حال حاضر در پست مدافع 
برای باشگاه فوتبال پیتربورو یونایتد در لیگ یک فوتبال انگلستان بازی می کند. دیلی 
میل در ماه های اخیر به بازیهای خوب او اشاره داشته است. این بازیکن ایرانی که 
پاسپورت انگلیسی دارد، با 25 سال سن )1991( مدافع جوانی به حساب می آید و با قد 

196 سانتی متر و وزن 89 کیلو گرم، از فیزیک مناسبی هم برخوردار است.
نشریه دیلی میل انگلیس ادعا کرده که کارلوس کی روش، سرمربی پرتغالی تیم ملی 
ایران، عملکرد »رایان تفضلی« مدافع ایرانی الاصل تیم فوتبال پیتربورو یونایتد در لیگ 

دسته دوم فوتبال انگلیس را زیر نظر گرفته است.
به همین بهانه نگاهی داریم به کارنامه این بازیکن:

آنطور که تفضلی در یکی از مصاحبه های خود اعلام کرده، در سنین پایه پست او 
هافبک بوده است ولی قد و قامت بلند او که 196 سانتی متر است و برتری فیزیکی او بر 

سایر بازیکنان، باعث شده تا مربیان از او در پست دفاع میانی استفاده کنند.
این بازیکن تا سن 18 سالگی برای باشگاه ساوت همپتون به میدان رفته و در برهه ای 
بازوبند کاپیتانی این تیم را بر بازو داشته است. باشگاهی که ستاره هایی نظیر گرت بیل، 
چمبرلین، لوک شاو و ... فوتبال خود را از رده های پایه آن آغاز کردند و تفضلی تجربه 

بازی در کنار این بازیکنان بزرگ را در کارنامه دارد.
تفضلی پس از اینکه فرصت بازی در تیم اول ساوت همپتون را به دست نیاورد، به 
تیم دسته چهارمی »سالیسبری« قرض داده شد. او سال 2012 به تیم دسته سومی 
منسفیلد تاون رفت و تا تابستان امسال برای این تیم بازی می کرد. امسال تفضلی به تیم 
پیتربورو یونایتد منتقل شده است و مانند فصل گذشته در تیم منسفیلد تاون نمایش 

های خوبی ارائه داده است.
او در طول این فصل از لیگ یک انگلیس 25 بار از ابتدا برای تیمش به میدان رفته و 
3 بار هم موفق شده دروازه حریفان را باز کند؛ آماری که تعداد گل های زده او طی دو 
فصل اخیر را به عدد 8 می رساند. پیتربورو یونایتد در پایان هفته بیست و هفتم با 37 

امتیاز و فاصله 20 امتیازی با صدر جدول رتبه نهم را در اختیار دارد.
رایان تفضلی اخیرا مورد توجه کارلوس کی روش قرار گرفته است و این احتمال وجود 
دارد که به عنوان دو رگه جدید تیم ملی به اردوها اضافه شود. تفضلی برای رسیدن به 
خط دفاعی تیم ملی با بازیکنانی آماده ای مانند سید جلال حسینی، پژمان منتظری، 
مرتضی پورعلی گنجی و عزت الله پورقاز را پیش روی خود می بیند که از نظر سنی تنها 

از پورعلی گنجی سن بیشتری دارد.
او در مصاحبه ای با نشریه انگلیسی در مورد ایران و احتمال حضورش در آن گفته 
است: »پدرم خیلی در تماس با ایران است. به خاطر این که وابستگان زیادی از خانواده ام 
در ایران زندگی می کنند. تا به حال شانس حضور در ایران را نداشته ام چون از نظر 
فشردگی برنامه های کاری این امکان مهیا نشده است. خیلی دلم می خواهد در آینده 
به آنجا بروم، اعضای خانواده را ببینم و با فرهنگ آنجا از نزدیک آشنا شوم. در شرایط 
کنونی نمی توانم فارسی صحبت کنم اما در اطرافم بسیاری هستند که فارسی صحبت 
می کنند. پدرم مرتب تلویزیون ایران و به خصوص فوتبال های آنجا را تماشا می کند. من 

هم از طریق او خیلی تلاش می کنم با زبان و فرهنگ آنجا آشنا شوم.«
مدافع پیتربور یونایتد در مورد فوتبال ایران می گوید: »پرواضح است که کارلوس 
کی روش را می شناسم. او نامی بزرگ در جهان فوتبال است. بازی های فوتبال ایران در 
انگلیس نشان داده نمی شود. هنگام جام جهانی برزیل بازی های ایران را تماشا کردم. 
پدرم واقعا طرفدار بزرگی برای تیم ملی است. ایران بازی به یادماندنی مقابل آرژانتین 
انجام داد. از طریق پدرم با بازیکنان بزرگ سابق ایران مثل علی دایی و خداداد عزیزی 
آشنا شده ام. خودم هم بازیکنانی مثل اشکان دژاگه که در فولام بازی می کرد یا آندرانیک 

تیمورایان که عضو بولتون بود را می شناسم.«
این بازیکن همچنین حضور در تیم ملی ایران را رویای خود دانسته است و اضافه 
می کند: »اگر به تیم ملی برسم، باعث افتخار خانواده ام خواهد بود. بازی کردن زیر نظر 
کارلوس کی روش رویای من است. زیرا او مربی گروهی از بازیکنان بزرگ دنیا بوده است. 
البته برای دعوت شدن به تیم ملی می دانم که نیاز هست در سطحی بالاتر بازی کنم. «

از زمان حضور کی روش در ایران بازیکنان زیادی مورد توجه او قرار گرفته اند که تنها 
برخی از آنها شانش حضور در ترکیب تیم ملی را پیدا کرده اند. البته برخی دیگر مثل 
استیون بیت آشور و دنیل داوری نیز بوده اند که پس از حضور در تیم ملی در ادامه 
نتوانسته اند عمکلرد خوبی داشته باشند. در مقابل بازیکنانی نیز مثل رضا قوچان نژاد و 
اشکان دژاگه پس از حضور در تیم ملی علاوه بر تبدیل شدن به نفراتی کلیدی در افکار 
کی روش، رشد چشمگیری نیز در عرصه باشگاهی داشته اند. تفضلی در صورت دعوت 
به تیم ملی با یکی از پر اهمیت ترین چالش های دوران زندگی حرفه ای خود روبه رو 
خواهد شد و در نهایت باید ببینیم چه اتفاقاتی در آینده انتظار او و تیم ملی را می کشد.

در هفته چهاردهم لیگ دسته اول فوتسال انجام می شود

جنگصدرنشینیدرمصافآتلیهطهرانقم
بامبلکرج

تیم فوتسال آتلیه طهران قم در یکی از حساس ترین بازی های خود از فصل جاری 
رقابت مدعیان صعود به لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور برابر تیم مبل کرج به 

میدان می رود.
 استارت دیدارهای هفته پنجم از دور برگشت مرحله گروهی مصاف مدعیان صعود 
به لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور از روز پنجشنبه پنجم اسفند ماه زده می شود و 
تیم های حاضر در گروه های دو گانه هشت بازی حساس برگزار می کنند. این در حالی 
است که امسال 18 تیم در دو گروه 9 تیمی برگزار کننده دیدارهای مرحله مقدماتی 
لیگ دسته اول فوتسال باشگاه های کشور هستند و در پایان 18 هفته رقابت، سرانجام 
دو تیم از هر گروه مجوز صعود به مرحله نهایی این دوره از رقابت ها را کسب خواهد کرد.

این در شرایطی است که تا کنون 13 هفته از مرحله گروهی این بازی ها سپری شده 
و در گروه های دو گانه رقابت نزدیک و جذابی بین مدعیان صعود به لیگ برتر جریان 
دارد، ضمن اینکه بازی های هفته پنجم از دور برگشت روز پنجشنبه پنجم اسفند ماه 
برگزار می شود. برنامه و اسامی داوران هفته چهاردهم مسابقات لیگ دسته اول فوتسال 
باشگاه های کشور در حالی اعلام شد که تیم فوتسال آتلیه طهران قم باید در دیداری 
خارج از خانه به مصاف تیم مبل کریمی کرج برود، مسابقه ای که بین تیم های دوم و 
هشتم جدول رده بندی گروه نخست به انجام می رسد. در جدول رده بندی گروه نخست 
مقدماتی لیگ دسته اول فوتسال تا پایان هفته سیزدهم، از 11 مسابقه هم اکنون تیم 
مقاومت قرچک با 22 امتیاز صدرنشین است، آتلیه طهران قم با 20 امتیاز در مکان دوم 
جای دارد و تیم حاج منصف قائمشهر با 19 امتیاز رتبه سوم را در اختیار گرفته است. 
همچنین تیم شاهد شیراز با 18 امتیاز در رده چهارم جای گرفته، پاس قوامین تهران 
همراه با استقلال نوین ماهشهر هر دو 14 امتیازی و در مکان های پنجم و ششم گروه 
نخست ایستاده اند، فردوسی مشهد با 13 امتیاز هفتم است، مبل کریمی کرج با 11 

امتیاز و بهراد اردبیل نیز با 10 امتیاز در رده های هشتم و نهم هستند.
تیم فوتسال آتلیه طهران قم از 11 ماسبقه خود 6 پیروزی، دو تساوی، سه باخت، 
38 گل زده و 31 گل خوره در کارنامه دارد و هم اکنون در مکان دوم جدول ایستاده 
است و این هفته با تیم رده هشتم جدول 9 تیمی گروه نخست دیداری تعیین کننده 
و سرنوشت ساز پیش رو دارد در حالی که علی حجی زاده، علی هاشم زاده، علی زنگنه و 

سعید صفامنش  داوران این بازی و محسن محمودی ناظر این دیدار هستند.

نایبقهرمانیتیمدارتجانبازانمونثقم
جانبازان مونث و همسران شاهد و ایثارگر قم در مسابقات سراسری دارت بانوان جانباز 

و همسران شاهد و ایثاگر سراسر کشور موفق به کسب مقام نایب قهرمانی شدند.
به گزارش ایثار واحد استان قم، در این مسابقات که از اواخر بهمن تا اوایل اسفند در 
مشهد مقدس برگزار شد،  تیم دارت جانبازان قم مقام نایب قهرمانی این مسابقات را 
کسب نمود. این مسابقات هر ساله برگزار می گردد و استان قم طی دو سال پی در پی 
موفق به کسب مقام قهرمانی این رشته شد. در این تیم پنج نفر از جانبازان مونث و 

همسران شاهد و ایثارگر استان قم حضور داشتند.

نماینده اصفهانی لیگ برتر فوتسال در صورت کسب دو پیروزی به عنوان قهرمانی 
دست پیدا می کند اما سه بازی سخت در انتظار آنها است و از طرف دیگر رقبای آنها 

به ویژه مس سونگون مسابقات آسان تری دارند.
گیتی پسند از هفته سوم تاکنون صدرنشین قاطع لیگ برتر فوتسال بوده و فاصله 
زیادی با تیم هایی پایین تر از خود داشته اما آنها با نتایجی که در دیدارهای اخیر کسب 
کردند قهرمانی شان به اما و اگر کشیده شده و هیچ بعید نیست در هفته آخر، جام به 

یکی از تیم های تبریزی یا حتی نماینده اهواز برسد.
شاگردان رضا لک با شکست تمام رقبا تا هفته دهم 10 برد پیاپی کسب کردند و با 
درخشش هفت ملی پوش خود تاکنون در صدر جدول قرار دارند اما نقطه ضعف آنها 
که از دست دادن امتیاز برابر تیم های بزرگ است موجب شده قهرمانی شان تا اکنون 

که سه هفته به پایان لیگ باقی مانده مشخص نباشد.
گیتی پسند در نیم فصل اول به غیر از دیدار برابر تاسیسات دریایی که به تساوی 
خارج از خانه رسید و در دیدار جنجالی و همراه با رای کمیته انضباطی که 6 بر صفر 
مقابل حفاری اهواز بازنده شد، امتیازهای کامل را گرفت ولی لغزش آنها از همان آغاز 
دور برگشت شروع شد که در اصفهان مقابل تیم نه چندان قدرتمند مقاومت البرز 

مساوی کردند.
گیتی پسند بعد از این تساوی دوباره اوج گرفت و پنج مسابقه پیاپی را با برتری 
پشت سر گذاشت ولی کسب 4 امتیاز از چهار مسابقه اخیر موجب شده  کمی وارد 

بحران شوند.
* لغزش گیتی پسند در مهم ترین زمان

صدرنشین اصفهانی لیگ برتر دیروز مهم ترین بازی فصل را برابر دبیری در تبریز 
داشت اما نتوانست در این دیدار معوقه از هفته هفدهم سربلند بیرون بیاید و با 
غافلگیری نتیجه را 7 بر 5 به حریف قدرتمندش واگذار کرد تا آنها را در 4 امتیازی 
خود )با احتساب برتری دبیری مقابل طرح و توسعه الوند که هنوز رای اش اعلام نشده 

است( ببینند.
در حال حاضر گیتی پسند با 54 امتیاز صدرنشین لیگ برتر فوتسال است اما اگر 
دبیری را 50 امتیازی بدانیم و احتساب دو تیم 48 امتیازیِ ملی حفاری اهواز و مس 
سونگون ورزقان، نماینده اصفهان برای کسب عنوان قهرمانی نیاز جدی به دو پیروزی 

از سه مسابقه پیش رو دارد که قطعا کار سختی برای آنها است.

گیتی پسند در سه مسابقه آتی به ترتیب باید به مصاف تاسیسات دریایی تهران، 
ملی حفاری و یاسین قم برود که مطمئنا گرفتن 6 امتیاز از این تیم ها خیلی آسان 
نخواهد بود چراکه تاسیسات در دور رفت اصفهانی ها را متوقف کرد، ملی حفاری هم در 
اصفهان آنها را شکست داد و تیم قم نیز در زمان آمادگی همواره گربه سیاه گیتی پسند 

بوده است.
* راه دبیری و حفاری آسان تر از گیتی، سخت تر از مس

از طرف دیگر دبیری که جدی ترین تعقیب کننده گیتی پسند محسوب می شود، در 
سه مسابقه آتی که دو تای آن خانگی است به ترتیب مقابل فرش آرا مشهد، دانشگاه 
آزاد تهران و آذرخش بندرعباس قرار می گیرد که به مراتب بازی های آسان تری از 

گیتی پسند در انتظارش است.
ضمن اینکه نباید در راه قهرمانی از ملی حفاری اهواز چشم پوشی کرد چراکه آنها با 
وجود فاصله 6 امتیازی با گیتی پسند، تنها تیمی هستند که تفاضل گل شان به تیم 
اصفهانی نزدیک است و علاوه بر آن در بازی ماقبل پایانی فصل در اهواز پذیرای آنها 
هستند؛ یاسین قم و مقاومت البرز دو حریف دیگر حفاری تا پایان فصل خواهند بود 
که باز هم به نظر می رسد کار اهوازی ها برای گرفتن امتیازات کامل در این دیدارها 

سخت نباشد.
* قهرمانی دور از دست مس سونگون نیست

مس سونگون، دیگر تیم تبریزی هم را باید به جمع مدعیان قهرمانی لیگ برتر 
فوتسال اضافه کرد چراکه آنها سه بازی تقریبا آسان مقاومت البرز، شهروند ساری و 
ارژن شیراز دارند و اگر معجزه ای رخ بدهد و سه رقیب دیگرشان لغزش کنند، شاید 

آنها هم حتی جام را بالای سر ببرند.
علیرضا افضل و شاگردانش در دور رفت هر سه مسابقه با مقاومت، شهروند و لبنیات 
ارژن را با پیروزی پشت سر گذاشتند و اکنون که آمادگی بالایی دارند و جزو مدعیان 
جدی به حساب می آیند، پیش بینی می شود از سه مسابقه آینده 9 امتیاز کامل را 
بگیرند که در این صورت با لغزش گیتی پسند و دیگر حریفانشان می توانند به قهرمانی 
برسند. بارها اتفاق افتاده لیگ برتر فوتسال در هفته های پایانی سرنوشت قهرمانش 
تغییر کند و برای اهالی این رشته شاید دور از تصور نباشد تیمی غیر از گیتی پسند 
که 21 هفته صدرنشینی را تجربه کرده به مقام اول نرسد و مس سونگون به این مهم 

دست پیدا کند.

برد 5 گله سیتی مقابل موناکوی سختکوش غیرقابل 
باورترین پایانی بود که می شد برای این نبرد عجیب و 
غریب در نظر گرفت. در شرایطی که موناکو با درخشش 
رادامل فالکائو سه گل وارد دروازه منچسترسیتی کرده 
بود، خودیابی 12 دقیقه ای شاگردان گواردیولا نفس 
سفید و سرخپوشان فرانسوی را گرفت تا فعلا شگفتی 
احتمالی از سوی تیم ژاردین سرمربی پرتغالی موناکو به 
تاخیر بیفتد.  سیتی در این بازگشت خارق العاده مدیون 
ستاره هایی مثل سانه، آگوئرو، سیلوا و استرلینگ بود که 
در این مسابقه خاص استعدادی عجیب را از خود بروز 
دادند. آگوئرو در بازی دیروز دو گل و یک پاس گل از 
خود به جا گذاشت، استرلینگ یک گل زد و سانه نیز 
با یک گل و یک پاس گل شبی به یادماندنی را پشت 
سر گذاشت. در عین حال سیلوا هم در مقاطع مختلف 
به خصوص روی پاس گل پنجم استثنایی و عجیب و 
غریب کار کرد تا برخی نارسایی های تیم پپ گواردیولا 
به چشم نیایند. اما این پیروزی در چه شرایطی اتفاق 
افتاد و هریک از این ستاره ها چه نقشی در آن داشتند!

* لروی سانه:
وینگر جوان اهل آلمان و فرزند سلیمان سانه مهاجم 
سابق تیم ملی سنگال یک استعداد خالص و کم نظیر 
است که شب گذشته نشان داد ارزش پرداخت مبلغی 
که برایش هزینه شده را دارد. سانه که از شالکه به سیتی 
منتقل شده تنها 21 سال سن دارد و با سرعت و تکنیک 
فوق العاده شب گذشته درخشان ظاهر شد. او از مادری 
ژیمناست و پدری فوتبالیست متولد شده و بخشی از 
استعداد هر دو را دارد، سانه در به ثمر رسیدن گل اول 
با دریبل بازیکنان حریف و یکی، دو تصادف با سیلوا 
و پاس عرضی اولین ضربه را به بازیکنان موناکو زد و 
سپس در لحظه گل پنجم پاس آگوئرو را به گلی آسان 
تبدیل کرد. او در تمام مسابقه طوری نمایش داد که به 
نظر، بازیکنی بی جانشین و بسیار آینده دار به نظر آمد.

* سرخیو آگوئرو:

یک اخطار و درخشش رادامل فالکائو، آگوئرو را از تک 
و تا نینداخت. او در دقیقه 58 گل اول تیمش را به ثمر 
رساند، در دقیقه 70 با یک والی فوق العاده دومین گلش 
را زد و پاس گل پنجم را هم در دقیقه 82 صادر کرد. 
سرخیو همان بازیکنی است که مثال بامزه فرانک لمپارد 
درباره اش به گوشمان آشناست: "سرخیو بازیکنی است 
که به دلیل تاخیر زیاد جریمه می شود اما خیلی سریع 

با یک هت تریک جریمه را پاک می کند."
* داوید سیلوا:

این هافبک باتجربه اسپانیایی روی 4 گل تیمش نقش 
مستقیم داشت. قبل از گل پنجم او روی گل اول سانه 
را راه انداخت و در گل های سوم و چهارم با ارسال 
ضربات کرنر تماشایی باعث رقم خوردن دو گل حساس 
شد. اما اوج کار سیلوا پاس چیپ و تماشایی اش در 
دقیقه 82 برای آگوئرو بود که در نهایت توسط سانه به 

گل تبدیل شد. 
* رحیم استرلینگ:

استرلینگ گل اول تیمش را زد و گل دوم را پایه 

گذاری کرد ضمن اینکه اگر جان استونز به هر نحوی 
گل چهام سیتی را نمی زد او کمی آن طرف تر منتظر 

ایستاده بود تا با یک بغل پا کار را تمام کند. 
* جان استونز:

شب بد استونز در قلب دفاع سیتی با حضور موثرش 
در ضربات ایستگاهی و گلزنی پایان خوشی داشت. این 
مدافع قوی هیکل و بلندقامت در دیدار برگشت کار 
بسیار سختی مقابل مهاجمان سریع موناکو دارد و البته 
باید مراقب باشد که این بار فالکائو فرصتی برای فرار، 

دریبل و ضربه چیپ پیدا نکند. 
* پپ گواردیولا:

تغییر سیستم عجیب و غریب سرمربی سیتی در 
نیمه دوم این بازی بزرگ، درسی برای همه مربیان 
دنیاست. اگرچه سیتی در لیگ انگلیس تیم اول نیست 
اما تنها تیم انگلیسی است که می تواند به قهرمانی در 
اروپا فکر کند. صد البته این رویاپردازی تنها با حضور 
پپ گواردیولا ممکن است. مربی بزرگی که همچنان 

درخشان، بزرگ و شگفت انگیز است.

 مس در انتظار زد و خورد مدعیان؛

قهرمانیدرسهراهیاصفهان،تبریزواهواز

 جذاب ترین بازی سال چگونه رقم خورد؟

معجزهچندملیتیدرورزشگاهاتحاد



5 علمیوسلامت

دارچین و استویا برای تنظیم قند خون 

دارچین نیز مانند استویا خواصی دارد که به کنترل 
میزان قند خون کمک می کند. مصرف این دو ماده در 
کنار هم باعث تحریک و افزایش خواص آن ها می شود. 
 اگر تصور می کنید در مصرف مواد غذایی شیرین 
زیاده روی کرده اید و می خواهید قند خونتان را تحت 
کنترل داشته باشید، ترکیب دارچین و استویا به دردتان 
می خورد. البته این ماده غذایی برای افرادی که خود را 
مستعد دیابت می دانند و می خواهد از ابتلا به آن دور 
باشند نیز مفید است. در این مطلب شما را با این دو 
ترکیب مفید آشنا کرده و نوشیدنی حاصل از آنها را نیز 

معرفی می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
دارچین

دارچین یک ادویه معطر است که از عصاره پوست 
درخت دارچین گرفته می شود. این ادویه به داشتن 
خواص گوارشی، آنتی بیوتیکی، خلط آوری و ضدالتهابی 
شهرت زیادی دارد. علاوه بر این دارچین یک محرک 
طبیعی و انرژی زا است که گرمای بدن را بالا برده و 
بدون اینکه به دستگاه عصبی آسیب بزند و باعث عصبی 
شدن بشود میل جنسی را افزایش می دهد. در واقع این 
ادویه محرک جنسی است. دارچین همچنین درمانی 
مؤثر برای کنترل قند خون است و برای پیشگیری از 
ابتلا به دیابت نوع 2 و همچنین کنترل آن مؤثر عمل 
می کند. پودر دارچین بسیار در دسترس است و به نوعی 
در هر خانه ای یافت می شود. بنابراین بهانه ای برای عدم 

استفاده آن وجود ندارد.
گیاه استویا

گیاه استویا متعلق به پاراگوئه است و امروزه شهرت 
زیادی در سرتاسر جهان پیدا کرده است. چون این گیاه 
یک شیرین کننده کاملًا سالم و طبیعی است. خوشبختانه 

کشت این گیاه در ایران نیز شروع شده است و حتی می 
توان آن را در منزل نیز پرورش داد. معمولاً برگ های گیاه 
را خشک می کنند و یا از عصاره آن استفاده می کنند. 
خاصیت اصلی استویا تنظیم و کنترل قند خون است و 

در عین حال حاوی خواص زیر نیز هست:
* استویا برای افرادی که از فشارخون بالا رنج می برند 

و یا گاهی دچار افزایش فشارخون می شوند مفید است.
* استویا به میزان 7 برابر آنتی اکسیدان بیشتری در 

مقایسه با چای سبز دارد.
* استویا خواص دیورتیک )ادرارآوری( دارد.

* استویا ضداسید است و باعث بهبود گوارش می شود.
* استویا التیام بخش و ضدباکتری است و برای برطرف 

کردن جراحات و سوختگی های سطحی مؤثر است.
* استویا باعث تقویت مینای دندان شده و از پوسیدگی 
آن ها پیشگیری می کند. امروزه در ترکیب خمیردندان ها 

نیز از این ماده استفاده می شود.
درمانی طبیعی برای کنترل قند خون

برای بهره مندی از خواص این مواد طبیعی بهتر است 
یک نوشیدنی مفید از آن ها تهیه و میل کنید.

مواد لازم
پودر دارچین: 2 قاشق چایخوری معادل 6 گرم

برگ خشک استویا: 10 گرم
آب: 3 لیوان معادل 600 میلی لیتر

روش تهیه
کافی است آب را بجوشانید و به محض به جوش آمدن 
زیر شعله را خاموش کنید. برگ های خشک استویا و پودر 
دارچین را به آن اضافه کرده و اجازه دهید 10 دقیقه دم 

بکشد. سپس آن را صاف کرده و میل کنید.
توصیه های تکمیلی

برای اینکه این درمان طبیعی تأثیر بیشتری داشته باشد 
باید چند قانون اصلی را به طور روزانه مراعات کنید:

استویا باعث تقویت مینای دندان شده و از پوسیدگی آن 
ها پیشگیری می کند. امروزه در ترکیب خمیردندان ها نیز 

از این ماده استفاده می شود
* توصیه می شود به غذاهایتان مانند کیک ها، غذاهای 

گوشتی و غیره دارچین بزنید. 
* همچنین می توانید دسرهایتان را به جای شکر با 

استویا شیرین کنید.
* می توانید برگ های خشک این گیاه یا عصاره آن را از 

انجمن های دیابت و یا عطاری ها تهیه کنید. 
* یادتان باشد که برای کنترل قند خونتان و پیشگیری 
از ابتلا به دیابت نیاز به فیبر دارید. بنابراین باید مصرف 
مواد غذایی حاوی این ترکیبات مانند میوه ها، سبزیجات، 
حبوبات و غلات کامل را افزایش دهید. فیبرها سرعت 
جذب کربوهیدرات ها را کند می کنند و این مسئله باعث 
کاهش واکنش انسولین و میزان قند خون بعد از مصرف 

غذا می شود.
* توصیه می کنیم به رژیم غذایی تان مواد غذایی 
خاصی مانند نخود، شاهی، جوانه گندم و یا مخمر آب 
جو را اضافه کنید. این مواد به کنترل میزان قند خون 

کمک می کنند. 
* در مواقع خارج از غذاهای اصلی به میزان کافی آب 
بنوشید. یادتان باشد که روزانه باید حداقل یک و نیم لیتر 

آب بنوشید.
* بهتر است روزانه چند وعده غذایی سبک داشته باشید 
تا میزان قند خونتان ثابت بماند. توصیه می شود از مصرف 
غذاهای سنگین و پرحجم بپرهیزید و با کوچکترین 

احساس گرسنگی سراغ خوردن نروید.

ماده های پر کننده دندان را بشناسید

دلایلتحلیللثهوسایشدندان
 متخصص ترمیمی دندان با اشاره به اینکه با افزایش سن تحلیل لثه اتفاق می افتد و 
سایش در ناحیه کنار لثه ایجاد می شود، گفت: پوسیدگی اولیه دندان باید جدی گرفته 

شود و فرد هرچه سریع تر به پزشک مراجعه کند. 
نصیری با اشاره به رعایت اصول بهداشتی اولیه در مورد دهان و دندان تاکید کرد: اگر 
هر فردی به سلامت دهان و دندان خود توجه کند، از پرداخت هزینه های بیشتر برای 
درمان های پیچیده، پیشگیری کرده است. البته مسواک زدن با خمیر دندان های حاوی 
فلوراید، استفاده از نخ دندان و مراجعه دوره ای به دندانپزشک از راه های پیشگیری 

محسوب می شوند.
وی با اشاره به نقش مسواک زدن در سلامت دندان افزود: اگر ما مسواک نزنیم، 
چند ساعت بعد از غذا خوردن یک لایه ای روی سطح دندان تشکیل می شود که 
به آن پلاک میکروبی گفته می شود. اگر روی این لایه باکتری های موجود در دهان 
قرار گیرد، قندها و کربوهیدرات های مواد غذایی را تجزیه می کند و تولید اسید می 
کند. این اسید خاصیت بیماری زایی دارد، هم موجب پوسیدگی دندان می شود و 
هم بیماری در لثه ایجاد می کند؛ بنابراین  با مسواک زدن لایه پلاک میکروبی را 

حذف می کنیم.
متخصص ترمیمی دندان با بیان اینکه ساختمان دندان از مینا و عاج تشکیل شده 
است، گفت: مینا سخت ترین بخش دندان است، منتهی عاج 70 درصدش از مواد 

معدنی تشکیل می شود.
وی در پاسخ به این پرسش که چه خوراکی هایی بیشتر به دندان آسیب می زند؟ 
افزود: خوراکی های قندی و خوراکی هایی که می چسبد به دندان؛ تنقلاتی که کودکان 
استفاده می کنند و به طور مرتب اسیدی شدن در محل دندان ها ادامه می یابد و 
پوسیدگی اولیه ایجاد شده گسترده تر شده و عمیق تر می شود. پوسیدگی اولیه ممکن 
است علائمی نداشته باشد ولی زمانی که عمیق تر می شود، خوردن خوراکی های گرم، 

سرد، ترش شیرین باعث درد دندان می شود.
این متخصص ترمیمی دندان ادامه داد: گاه بیمار نیاز به عصب کشی هم دارد. ولی 
چون از ابتدا درد نداشته به پزشک مراجعه نکرده و متوجه بیماری اش نشده است. گاهی 
هم بیمار با شکسته شدن دندان )سطح رویی دندان( به پزشک مراجعه می کند، زیرا 

پوسیدگی از زیر دندان شروع شده و روی دندان سالم بوده است.
وی با بیان اینکه با افزایش سن تحلیل لثه اتفاق می افتد و سایش در ناحیه کنار لثه 
روی دندان ایجاد می شود، ادامه داد: البته غیر از افزایش سن، مساله وراثت را نباید 
فراموش کرد. من در اینجا لزوم استفاده از نخ دندان را یادآوری می کنم، چرا که سطوح 

بین دو دندان با مسواک زدن پاک نمی شود و باید آن محل از نخ دندان استفاده کرد.
نصیری با بیان اینکه روزانه 2 بار مسواک زدن در روز مفید است، افزود: اما اگر فرد 
وسط روز مواد قندی یا مواد چسبنده به دندان استفاده می کند و نمی تواند مسواک 
بزند، حتما باید دندان ها را با آب بشوید.همچنین همه افراد باید شب ها قبل از مسواک 

زدن از نخ دندان استفاده کنند.
وی قدیمی ترین ماده پر کننده دندان )امالگام( را آلیاژی دانست که از ترکیب چند 
فلز به دست می آید، و گفت: روش کار کردن با این فنر راحت است؛ اما زیبایی و ظاهر 
آن خوب نیست. همچنین اگر دندان پر شده با امالگام مجددا دچار پوسیدگی می 
شود؛ باید حفره را تراش بیشتری بدهیم یعنی دندان را بیشتر خالی کنیم. همچنین 
جیوه به کار رفته در آن، بهداشت محیط زیست را به خطر می اندازد و چون نمی 
توان آن را بازیافت کرد، آب و خاک را آلوده می کند و مقادیر زیاد آن برای انسان 

زیانبار است.
این متخصص ترمیمی دندان با بیان اینکه کامپوزیت ها همرنگ دندان هستند، به بافت 
دندان می چسبند و نیاز به تراش زیاد ندارند، اظهارداشت: پزشک با توجه به شرایط 
مریض از پر کننده های نوع آمالگام، کامپوزیت و یا پروس لند استفاده می کند. پروسلند 

هم مقاومت بالایی دارد و هم به زیبایی لطمه نمی زند.

خیاروگوجهفرنگی؛ترکیبیممنوع!
برای بسیاری از ما تنها معیار برای تهیه یک سالاد ترکیب برخی مواد غذایی خوشمزه با 
یکدیگر است، اما به جز عطر و طعم باید موارد دیگری را نیز مد نظر قرار داد. برخی مواد 
تشکیل دهنده سالاد با هم جور در نمی آیند که از آن جمله می توان به ترکیب گوجه 
فرنگی و خیار اشاره کرد. هر یک از این سبزیجات دارای مدت زمان گوارش متفاوت 
هستند و بنابر آیورودا، پزشکی سنتی هند، ما باید از زمان گوارش دقیق هر ماده غذایی 

که مصرف می کنیم، پیش از ترکیب آنها با یکدیگر آگاهی داشته باشیم.  
ترکیب مواد تشکیل دهنده که از گوارش سریع و کند برخودار هستند، ایده خوبی 
نیست. این شرایط می تواند تخمیر مواد غذایی در معده را به همراه داشته باشد که 
ممکن است کل بدن را مسموم سازد. گوارش کند و تخمیر قندها و نشاسته ها چیزی 
است که در نهایت تجربه می کنید و بر همین اساس، آن گونه که باید از وعده غذایی 
خود لذت نخواهید برد. افزون بر این، فرآیند تخمیر می تواند موجب شکل گیری گاز، 

تورم و درد در معده و همچنین مشکلات روده شود. 
خیار و گوجه فرنگی با یکدیگر سازگار نیستند و نباید به همراه هم مصرف شوند. 
هنگامی که این دو ماده غذایی به معده می رسند و فرآیند تخمیر آغاز می شود، اسید 
ترشح شده در حفره شکمی برای گوارش غذا می تواند مشکلات گوارشی متعدد را 

موجب شود. 
در ادامه با برخی از ترکیب های غذایی دیگر که باید از آنها پرهیز کنید، بیشتر آشنا 

می شویم. 
خوردن میوه پس از غذا ایده خوبی محسوب نمی شود. میوه ها نیازمند مدت زمانی 
طولانی برای گوارش هستند و هرگز نباید به مدت طولانی در معده باقی بمانند. مصرف 
میوه پس از غذا می تواند بازگشت اسید معده به مری و دیگر مشکلات گوارشی را به 

همراه داشته باشد. 
مصرف ماکارونی و پنیر در برخی کشورهای جهان مانند آمریکا محبوب است، اما با یک 
ترکیب غذایی دیگر مواجه هستیم که باید از آن پرهیز کرد. ماکارونی سرشار از نشاسته 
است که مدت زمان گوارش آن با پروتئین متفاوت است. از این رو، تاخیر در گوارش به 
تخمیر اجتناب ناپذیر و مشکلات گوارشی بیشتر منجر خواهد شد. شرایطی مشابه برای 

ماکارونی و گوشت نیز صادق است. 
املت گوشت و پنیر یک وعده غذایی محبوب برای بسیاری از مردم جهان است، اما 
باید از مصرف بیش از اندازه پروتئین در یک وعده غذایی پرهیز کرد. در هر وعده غذایی 

بهتر است تنها یک نوع پروتئین را انتخاب کنید. 
هرگز نان یا نودل را با آب پرتقال ترکیب نکنید زیرا محتوای اسید مورد نیاز برای 

گوارش آب پرتقال می تواند آنزیم های مسئول برای گوارش نشاسته را از بین ببرد. 
سبزیجات و پنیر یکی دیگر از ترکیبات ممنوع محسوب می شود زیرا خوردن آنها تنها 

به شکل گیری نفخ منجر خواهد شد. 
بسیار از مردم جهان دوست دارند موز را همراه با شیر مصرف کنند، اما این ترکیب می 

تواند به طور قابل توجهی روند گوارش را کند سازد. 
مردم به طور معمول در وعده غذایی صبحانه به کاسه ماست خود میوه اضافه می کنند، 
اما این ترکیب می تواند روند گوارش را کند کرده و به جمعیت باکتریایی روده آسیب 
وارد کند. این شرایط به ویژه برای ترکیب آناناس و ماست صادق است که مواد تشکیل 

دهنده فعال که موجب مسمویت غذایی می شوند را افزایش می دهد.

نقش پررنگ قلیان در بروز سکته مغزی

مضراتقلیانبهمراتببیشترازسیگاراست
رئیس انجمن سکته مغزی ایران با بیان اینکه مضرات قلیان به مراتب بیشتر از سیگار 
است گفت: هرچند دولت به دنبال مقابله با مصرف قلیان است اما در این زمینه ابتدا باید 

فرهنگ سازی مناسب صورت گیرد. 
بابک زمانی، در خصوص عوامل اصلی بروز سکته مغزی در ایران گفت: از جمله عوامل 
بروز سکته مغزی در کشور فشار خون و چربی خون بالا، تغذیه نادرست و مصرف زیاد 
دخانیات است و متاسفانه پدیده قلیان که اخیرا در کشور ما بسیار شایع شده است از 

علل بروز سکته مغزی هستند.
وی افزود: یکی از مهم ترین و مضرترین مواد برای سکته مغزی قلیان است که در کشور 
ما شوخی گرفته می شود و این اعتقاد خرافی که خطر قلیان از سیگار کمتر است، به 

افزایش مصرف آن منجر شده است.
این متخصص مغز و اعصاب با بیان اینکه مضرات قلیان به مراتب بیشتر از سیگار است، 
تصریح کرد: هرچند دولت به دنبال مقابله با مصرف قلیان است اما در این زمینه ابتدا باید 

فرهنگ سازی مناسب صورت گیرد.
زمانی در خصوص آمار سکته مغزی در کشور توضیح داد: هرچند طی سال های 
گذشته، میزان شیوع سکته مغزی در کشورهای پیشرفته دنیا به پنجمین علت 
مرگ تنزل یافته اما در کشور ما همچنان دومین علت مرگ و میر سکته مغزی 

است.
وی در ادامه بیان کرد: یکی از نقص های بزرگ کشور ما در زمینه سکته مغزی، عدم 

ثبت آمار بیماران این حوزه بود که از یکسال گذشته در حال ثبت بیماری ها هستیم.
به گفته رئیس انجن سکته مغزی ایران طی 6 ماهه گذشته، حدود دو هزار سکته 
مغزی در کشور پس از مراجعه بیماران به مراکز درمانی، ثبت شده است و بیش از 300 

بیمار سکته مغزی به صورت موفقیت آمیزی درمان شده اند.



به تازگی طرح خیره کننده ای برای خودروها ارایه شده که فضای داخل آنها دسته 
کمی از یک خانه و امکانات راحت آن ندارد.  طراح معروف کانادایی ونسا ساپا از شرکت 
HGTV می گوید: اساسا خودروها در حال تبدیل شدن به فضای دیگری برای زندگی 
روزمره هستند. او در نظر دارد این فرمول جدید را در نمایشگاه بین المللی خودروی 
کانادا که به زودی آغاز به کار می کند ارایه کند. این درحالی است که پیشتر هم سایر 
شرکتهای خلاق در این عرصه دست به کار شده اند. مدل مفهومی Oasis یک خودروی 
برقی فراتر از تصورات فعلی است که قابلیت حرکت به طور خودکار یا توسط راننده را 
دارد. این فناوری توسط شرکت سوئیسی Rinspeed ارایه شده است. در مدل مورد 
نظر محققان، شیشه جلوی خودرو در واقع یک نمایشگر مجازی است که می توان 
از فناوری لیزری هولوگرافیکی در آن استفاده کرد. خودروهایی همچون Oasis مرز 
میان خانه و خودرو را بسیار کمرنگ کرده اند. این همان چیزی است که در صحبتهای 
مایکل استاپلتون، مدیر طراحی داخلی جنرال موتورز هم دیده می شود. او می گوید: 
وقتی خبری از فرمان در خودرو نباشد این یعنی فضای بیشتری برای لذت بردن از 
رانندگی خواهیم داشت.  اما روشن است که حذف فرمان در خودرو تنها ابتکار لازم برای 
تبدیل یک سیستم حرکتی به فضایی راحت و دلنشین همچون خانه نیست. محققان 
به خودرویی اشاره می کنند که داشبورد آن همچون میز پذیرایی است که می توان 

نوشیدنی و غذا را به راحتی بر روی آن خورد.

پذیراییبهسبکخانهدرخودرو!

با توجه به تبخیر شدید آب در 600 سد ساخته شده 
در کشور اخیرا محققان طرحی را با استفاده از پنل های 
خورشیدی برای جلوگیری از تبخیر آب ارائه کردند که 
ضمن تولید برق از منابع تجدیدپذیر از میزان تبخیر 

آب ذخیره شده در پشت سد جلوگیری شود.
بر اساس آمارهای منتشرشده از سوی وزارت نیرو، 
متوسط سالانه بارندگی در کشور 250 میلیمتر است، 
ولی به دلیل تغییرات اقلیمی در 5 تا 6 سال اخیر 
متوسط بارندگی به 204 میلیمتر در سال کاهش 

یافته است.
از سوی دیگر در حال حاضر کشور با معضلات 
تبخیر شدید آب در پشت 600 سد احداث شده در 
کشور مواجه هستیم که برای رفع این چالش نیاز به 

اقدامات فناورانه داریم.
در این راستا تاکنون روش های نوینی ارائه شده 
است که از آن جمله می توان به استفاده از »توپ های 
پلاستیکی« اشاره کرد؛ ولی بر اساس برآوردهای انجام 
شده این روش توجیه اقتصادی برای ایران ندارد، ضمن 

آنکه مانعی برای دسترسی و بازبینی سد است.
بر این اساس محققان پارک علم و فناوری فارس 
زمینه  این  در  را  نوینی  ایده  روش،  این  از  الهام  با 
ارائه کردند. این محققان با استفاده از نانوپوشش ها، 
لایه هایی برای کاهش تبخیر در دریاچه های پشت سد 

عرضه کردند.

نانوپوشش های ارائه شده با اعمال بر روی سطح آب 
علاوه بر آنکه مانع تبخیر آب و موجب نگهداری آب 
ذخیره شده در پشت سد می شود، به راحتی می توان 
بازدیدهای دوره ای از سدها را انجام داد و این پوشش ها 

مانعی برای انجام بازبینی ها نخواهد شد.
با استفاده از قایق های موتور این پوشش به کناری 
این  از دریاچه پشت سد،  با خروج قایق  می رود و 

نانوذرات مجددا به یکدیگر متصل خواهند شد.
علاوه بر این روش، اخیرا کاهش تبخیر آب از طریق 
پنل های خورشیدی نیز در کشور مطرح شده است تا 
علاوه بر تامین برق از منابع تجدیدپذیر مانع از تبخیر 

آب شود.
مهندس حسن اطاعتی، مجری طرح در گفت وگو 
با خبرنگار ایسنا با تأکید بر اینکه حوضه های آبخیز 
ایران از تبخیر بسیار بالایی برخوردار هستند، گفت: بر 
این اساس مطالعات گسترده ای را در این زمینه انجام 
دادیم و نتایج داده های ما نشان داد که برای جلوگیری 
از تبخیر آب در سدها می توان از پنل های خورشیدی 

استفاده کرد.
وی در این زمینه توضیح داد: در این روش با استفاده 
از صفحات فتوولتائیک که بر روی یک سوم دریاچه 
سدها قرار می گیرند، علاوه بر جلوگیری از تبخیر 
آب، می توان انرژی تجدیدپذیر را از خود صفحات 
فتوولتائیک که بر روی آب مخازن سد نصب شده، 

تولید کرد.
اطاعتی با بیان اینکه مطالعات این طرح با همکاری 
کرد:  خاطرنشان  است،  شده  انجام  شیراز  دانشگاه 
مطالعات ما نشان می دهد قیمت های برق ناشی از 
روش های فتوولتائیک به یک هشتم تقلیل یافته و 

اجرای این طرح مقرون  به صرفه و اقتصادی است.
این محقق با اشاره به جزئیات اجرای این پروژه 
این طرح  نیاز  مورد  پنل های  داد:  ادامه  تحقیقاتی 
از سوی شرکت های دانش بنیان و مراکز تحقیقاتی 
قابل تأمین  بوده و برنامه ریزی هایی نیز برای جذب 

سرمایه گذاری های خارجی صورت گرفته است.
به گفته اطاعتی، این طرح با همکاری محققان 

دانشگاهی اجرایی خواهد شد.
مجری طرح با تاکید بر اینکه کشور نیازمند یک 
و  بهره برداری  برای  برنامه ریزی  در  نوین  رویکرد 
نگهداری از طرح های عظیم ملی در تمامی زمینه های 
صنعتی است، ابراز امیدواری کرد که رویکردهای نوین 
چون »کلینیک سد« و »جلوگیری از تبخیر آب با 
استفاده از روش های نوین« بتواند الهام بخش مناسبی 

برای دیگر صنایع باشد.
وی همچنین تاکید کرد: از نظرات و پیشنهادات 
سازنده مجامع دانشگاهی و صنعتی که ما را در راستای 
انجام این رسالت ملی کمک کنند، به گرمی استقبال 

می کنیم.

با اقدامات فناورانه محققان ایرانی انجام می گیرد

جلوگیریازتبخیرآبپشتسدهاباپنلهایخورشیدی

تحقیقات جدید نشان می دهد  در مغز معتادان به کوکایین ذخایر عجیبی از آهن 
ایجاد می شود.

 مخدر خطرناک کوکایین روی سه انتقال دهنده عصبی در مغز یعنی دوپامین، 
سروتونین و نورپینفرین تاثیر می گذارد. این مخدر همچنین قابلیت تحمل خاصی را 

در بدن فرد معتاد ایجاد می کند که تا ماه ها پس از ترک هنوز در بدن باقی می ماند.
اکنون تحقیق جدیدی که در نشریه Translational Psychiatry انجام شده، وجهه 

عجیب تری از اعتیاد به این ماده را روشن کرده است.
دکتر کارن ارش و گروهی از محققان در دانشگاه کمبریج مغز 44 معتاد به کوکایین 
را با 44 فرد سالم مقایسه کردند. آنها متوجه شدند در منطقه ساختار زیرقشری مغز 
معتادان ذخایر آهن قرار دارد. حجم ذخایرآهن در مغز این افراد به مدت زمان اعتیاد آنها 
بستگی دارد. به طور معمول وجود آهن بیشتر در مغز به معنای کاهش این ماده معدنی 
در نقاط دیگر  بدن انسان است. به عنوان مثال کمبود آهن به کاهش اکسیژن در بدن 
منجر می شود.  ارش در این باره می گوید: وجود چنین مخازنی عجیب نیست زیرا در 

اختلالاتی مانند پارکینسون یا آٖلزایمر نیز این اتفاق می افتد.
 البته این تحقیق نتوانسته هیچ رابطه مستقیمی میان استفاده از کوکایین و  ابتلا به 

یکی از این بیماری ها را ثابت کند. 
ارش قصد دارد با ادامه تحقیقات خود فرایند ایجاد ذخایر آهن در مغز بیماران را درک 
و سپس این فرایند را معکوس کند. اطلاعات جمع آوری شده در این روند احتمالا به 

ترک این نوع اعتیاد کمک خواهد کرد.

مغزمعتادانآهنذخیرهمیکند معلولان می توانند از این پس با مغز خود در صفحه نمایش تایپ کنند و به این ترتیب 
با افراد دیگر ارتباط برقرار کنند.  محققان دانشگاه استنفورد در یک طرح پژوهشی با 
کارگذاشتن الکترودهایی بسیار کوچک به افراد معلول کمک کردند در صفحه نمایش 
تایپ کنند.  تحقیق مذکور با سه شرکت کننده انجام شد. در مغز هرکدام از این افراد 
یک یا دو الکترود کاشته شد که به کورتکس مغز )که کنترل ماهیچه ها را برعهده دارد( 
سیگنال می فرستد. این سیگنال ها به کامپیوتر منتقل شده و به الگوریتم های »دستور 
و کلیک« ترجمه می شود. نتایج شرکت کنندگان با وجود تمرین کم، بسیار خوب بود. 
دو تن از شرکت کنندگان در این تحقیق توانستند در هر دقیقه 6.3 و 2.3 کلمه ثبت 
کنند. شرکت کننده دیگر نیز به طور متوسط 7.8 کلمه در هر دقیقه ثبت کرد. به گفته 
محققان چنین سیستمی هیچ تاثیر منفی ندارد و می توان از این سیستم  به طور 
مداوم استفاده کرد. این سیستم نقطه عطفی در مسیر تلاش برای بهبود زندگی افرادی 

با معلولیت های شدید مانند مبتلایان به ALS است.

محققان دانشگاه استنفورد با فناوری نانو موفق به 
ساخت آزمایشگاه روی تراشه ای شدند که می تواند برای 

شناسایی زودهنگام بیماری ها مورد استفاده قرار گیرد.
 محققان دانشگاه استنفورد موفق به ارائه فناوری 
ساخت آزمایشگاه روی تراشه شدند که می تواند فرآیند 

تشخیص طبی را تسریع کرده و دقت آن را بالا ببرد.
در  را  بیماری ها  تشخیص  است  قادر  فناوری  این 
کشورهای درحال توسعه بهبود دهد؛ جایی که معمولًا 
تشخیص بیماری با چالش روبرو است که دلیل این امر، 
فقدان تجهیزات لازم برای تشخیص زودهنگام بیماری 
است. رحیم اسفندیارپور یکی از محققان این پروژه اظهار 
داشت: توانایی شناسایی زودهنگام بیماری یک فرصت 
بی بدیل برای بیماران است تا بتوان با کارایی بالا درمان را 
انجام داد. یک دلار شاید رقم بالایی محسوب نشود، اما 

در کشورهای در حال توسعه، پول زیادی است.
وی افزود: این فناوری علاوه بر اینکه در بخش سلامت 

کاربرد دارد در بخش تحقیقات پایه و کاربردی نیز قابل 
استفاده است، به طوری که محققان در زمانی کوتاهی 
می توانند تعداد زیادی از سلول ها را آنالیز یا دستکاری 
کنند. محققان معتقدند که این ابزار را می توان با قیمت 
یک سنت برای هر تراشه تولید کرد و امکان دسترسی را 
برای تشخیص زودهنگام را برای همگان فراهم می کند.

جوهرافشان،  چاپ  فناوری  ترکیب  با  پروژه  این 
الکترونیک و میکروسیالی موفق به ساخت این آزمایشگاه 
روی تراشه شده است. این تراشه از دو بخش تشکیل 
شده است که یک بخش آن مخزنی از جنس سیلیکون 
وده و روی نوار الکترونیکی قابل استفاده مجدد، قرار 
گرفته است.  بخش دوم شامل تراشه ای حاوی چاپگر 
جوهرافشان است که با استفاده از جوهر حاوی نانوذرات 
می تواند نوار الکترونیکی را چاپ کند. ابعاد این تراشه 
بسیار کوچک است. این تراشه قادر است سلول های نادر 

را از نمونه جداسازی کند.

فناوریتایپبامغزبهکمکمعلولانمیآید

ساختتراشهارزانقیمتنانوییبرایتشخیصسریعبیماریها

آیاخروپفنشانهبیماریاست؟
حدود نیمی از مردان بزرگسال و حدود یک سوم از زنان بزرگسال در خواب خروپف 
می کنند. خروپف می تواند از نوع شدید تا نوع خفیف دسته بندی شود. اما حتی 
خروپف ملایم می تواند خواب را مختل کند و منجر به کم خوابی مزمن در هر دو 
فرد خروپف کننده و خروپف شنونده شود. خروپف می تواند به مشکلات زناشویی 

نیز منجر شود.
 چه عواملی باعث خروپف می شوند؟

زمانی که ما خواب هستیم عضلات بدن به حالت استراحت در می آیند، از جمله 
ماهیچه های گلو که شل و تنگ می شوند. زمانی که فرد نفس می کشد دیواره های 
گلو شروع به ارتعاش کرده و باعث خروپف با سر و صدا می شود. هرچه گلو باریک تر 

شود، صدای خروپف بلندتر می شود.
دلیل اینکه مردان بیشتر از زنان خروپف می کنند، فیزیولوژی بدنشان است. مردان 
بیشتر دچار اضافه وزن یا چاقی هستند و به دلیل وزن اضافی، فشار بیشتری در راه 
تنفسی فوقانی ایجاد می شود. همچنین مردان معمولا گردن بزرگ تری از زنان 
دارند که وزن بیشتری را به گلو وارد می کند. به علاوه بینی مردان بزرگ تر و سقف 
دهانشان بلندتر است. بنابراین کام بلند خروپف را عمیق تر و بینی آن را تقویت می 

کند. به همین دلیل مردان خروپف بلندتری نسبت به زنان دارند.
در مورد زنان نکته ای که وجود دارد این است که با شروع دوران یائسگی، متاسفانه 
احتمال بیدار شدن از خواب به دلیل خروپف افزایش پیدا می کند. قبل از یائسگی 
هورمون های استروژن و پروژسترون می توانند از راه هوایی محافظت کنند، ولی 
این حالت پس از یائسگی تغییر می کند، اما مردان همچنان آپنه خواب و خروپف 

بیشتری نسبت به زنان دارند، ولی یائسگی این فاصله را کمتر می کند.
چه چیزی خروپف را بدتر می کند؟

نوشیدنی های الکلی و قرص های ضد افسردگی ماهیچه های مجاری تنفسی 
فوقانی را شل تر می کنند، بنابراین خروپف بیشتر می شود. همچنین بر روی شکم 
خوابیدن باعث می شود زبان و کام به سمت پایین آمده و راه هوایی را مسدود کنند.

افزایش وزن نیز می تواند خواب آرام را از شما و دیگران بگیرد. به همین دلیل 
پزشکان به طور معمول پیشنهاد می کنند برای رفع خروپف ، شیوه ی زندگی تان 

را اصلاح کنید. 
تغییرات در شیوه زندگی مانند کاهش وزن، عدم نوشیدن الکل، کنار گذاشتن 
آرام بخش ها ) با مشورت پزشک( و خوابیدن به پهلو، اولین راه مبارزه با خروپف 

می باشند.
چه زمانی خروپف یک مشکل سلامتی محسوب می شود؟

بین 20 تا 25 درصد از خروپف ها ممکن است یک درجه از آپنه خواب باشند. آپنه 
خواب وضعیتی است که در آن تنفس هنگام خواب به طور موقتی متوقف می شود. 
به طور معمول، فرد دچار آپنه انسدادی خواب با علائم دیگری به جز خروپف نیز 

مشکل خود را نشان می دهد.
نشانه آپنه انسدادی، احساس خفگی یا نفس نفس زدن در طول خواب ، خروپف 
که به طور ناگهانی متوقف می شود و بعد با یک نفس شدید و یا نفس نفس زدن 
ادامه پیدا می کند، است که اغلب هم اتاقی یا همسر متوجه آن می شود. دیگر علایم 
شامل سردرد صبحگاهی و خستگی دائمی در طول روز می باشد. آپنه خواب باید 

مورد بررسی قرار گرفته و حتما درمان شود.
گزینه های مداوا چیست؟

اگر خروپف در اثر آپنه ایجاد شود، درمان ممکن است شامل تغییرات شیوه زندگی 
مانند کاهش وزن، همراه با درمان پزشکی مانند استفاده از دستگاه سفارشی دندان 
که فک جلو را برای باز کردن راه هوایی می کشد، و یا دستگاه فشار مثبت مداوم 

)CPAP(که با فشار هوا به گلو از طریق یک ماسک و شیلنگ عمل می کند.
عمل جراحی یک گزینه برای درمان خروپف به دلیل داشتن یک مشکل ساختاری 

مانند لوزه های بزرگ و یا انحراف تیغه بینی و یا آپنه خواب است. 
گزینه های درمانی کم تهاجم شامل تغییر شیوه زندگی مانند خوابیدن به پهلو، عدم 
مصرف الکل و اجتناب از خواب آورها است. برای همسر فرد خروپف کننده، برای 

جلوگیری از مختل شدن خواب، مسدود کننده ی گوش پیشنهاد می شود.
برخی افراد از گیره های بینی برای خروپف نکردن استفاده می کنند که نه تنها 

کمک کننده نیست، بلکه یک شوخی خنده دار است.
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اجتماعی6

آیت  مکارم شیرازی :

اخذجریمهدیرکردحراماست
 یکی از مراجع تقلید شیعیان به دریافت جریمه دیر کرد توسط بانک ها اشاره کرد 
و ابراز داشت: در اخبار آمده بود که بیشترین درآمد برخی بانک ها از جریمه دیرکرد 

است؛ چیزی حدود هزار میلیارد ریال که اینها هم اموال خلاف شرع است
آیت  ناصر مکارم شیرازی قبل از ظهر چهارشنبه در درس خارج فقه که در مسجد 
اعظم قم برگزار شد به بارندگی های اخیر در کشور اشاره کرد و گفت: امسال بارش ها 
پربرکت بود و حتی در برخی از شهرها اندازه یکسال باران بارید که البته این بارندگی ها 
خسارت هایی را هم در پی داشته است. وی با تأکید بر اینکه همه مردم و مسئولان 
در برابر خسارت سیل مسئول هستند، اظهار داشت: کمک دولت به سیل زدگان باید 
بیشتر شود و مردم هم باید تا جایی که امکان دارد با تأمین مایحتاج سیل زدگان 
به کمک حادثه دیدگان بشتابند و خانه هایی هم که در این سیل ویران شده است 
باید بازسازی شوند. این مفسر قرآن کریم به دریافت جریمه دیر کرد توسط بانک ها 
اشاره کرد و ابراز داشت: در اخبار آمده بود که بیشترین درآمد برخی بانک ها از جریمه 

دیرکرد است؛ چیزی حدود هزار میلیارد ریال که اینها هم اموال خلاف شرع است.
وی در ادامه با بیان اینکه برخی در خفا به راحتی دست به کسب مال حرام 
می زنند و حتی آن را توجیه هم می کنند، گفت: کسانی که توجیه می کنند گناهشان 
سنگین تر از کسانی است که گناهشان را توجیه نمی کنند.آیت الله مکارم شیرازی 
ادامه داد: در مبحث دریافت حقوق های نجومی وقتی می گویند چرا حقوق نجومی 

گرفتی، میگوید حقوق ما بر اساس مصوبات بود و این هم نوعی توجیه است.
وی عدم استجابت دعا را یکی از نتایج حرام خواری عنوان کرد و گفت: حرام خواری 

باعث می شود تا دلها سیاه شده و گناهان دیگری هم به راحتی از انسان سر بزند.
استاد سطوح عالی حوزه به موضوع درختکاری اشاره کرد و گفت: درختکاری در 
اسلام از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است و اگر به این مسئله توجه شود و از قطع 

درختان هم جلوگیری شود کشور آباد می شود.

استاندار قم: 

توانمندیمهندسانایرانیمسیر
عمرانوآبادانیکشورراهموارکرد

استاندار قم در پیامی به مناسبت روز مهندس اعلام کرد: توانمندی و هوش 
متخصصان و مهندسان ایرانی در شرایط سخت به یاری سازندگی کشور آمد و مسیر 

عمران و آبادانی را در عرصه های مختلف هموار کرد. 
در پیام سید مهدی صادقی که نسخه ای از آن روز چهارشنبه در اختیار ایمان قرار 
گرفت آمده است: روز مهندس در حقیقت روز گرامیداشت خرد، اندیشه، توانمندی 
و ابتکار ایرانیان در طول تاریخ است که در راس این هرم بزرگ، شخصیتی کم نظیر 
همچون خواجه نصیر الدین طوسی، این دانشمند پرآوازه ایرانی قرار دارد که زادروز 
این حکیم فرزانه به نام روز مهندس نامگذاری شده است. پیام ادامه یافته است: امروز 
جوانان میهن اسلامی ما در رشته های مختلف علمی به خصوص در رشته های فنی 
و مهندسی از توانمندی های علمی و اجرایی بسیار بالایی برخوردار بوده و طرح های 
عظیمی را در طی سال های پس از انقلاب شکوهمند اسلامی ایران در اقصی نقاط 
کشور طراحی و اجرا کرده اند. پیام حاکی است: در مقاطع مختلف به ویژه در دوران 
هشت سال دفاع مقدس و همچنین در سال هایی که ایران اسلامی درگیر تحریم 
های ظالمانه ایادی استکبار بوده است، این توانمندی و هوش متخصصان و مهندسان 
این مرز و بوم بوده که در این شرایط سخت به یاری سازندگی کشور آمده و برغم همه 
محدودیت ها مسیر را برای عمران و آبادی در عرصه های مختلف هموار کرده است.

استاندار قم در این پیام، ضمن تقدیر و تشکر از زحمات تلاش گران عرصه مهندسی 
کشور، این روز پرافتخار را به همه مهندسان متعهد ایران اسلامی به ویژه خانواده 
بزرگ سازمان نظام مهندسی ساختمان قم و جامعه مهندسی استان، تبریک گفته 
و توفیقات روزافزون این قشر پرتوان را در کمک به توسعه و پیشرفت کشور از درگاه 
خداوند متعال خواستار شده است. پنجم اسفندماه، سالروز تولد خواجه نصیر الدین 

طوسی، روز مهندس نام گذاری شده است.

در دیدار مسئولان مسجد جمکران با مدیران شهری تاکید شد

لزومافزایشمشارکتهای
شهرداریومسجدجمکران

در دیدار مسئولان مسجد جمکران با مدیران شهری بر لزوم افزایش مشارکت های 
شهرداری و مسجد جمکران تاکید شد.

شهردار قم در این نشست با اشاره به ضرورت برگزاری جلسات مشترك شهرداری 
و مسجد مقدس جمکران، تصریح کرد: حرم و جمکران در شهر قم از اهمیت بالایی 

برخوردار هستند و باید در حوزه فضای سبز در این محدوده نگاه جدی داشت.
سقائیان نژاد با اشاره به ایستگاه قطار سریع السیر شهر، اظهار کرد: ما تاکید داریم که 
ایستگاه در محدوده جمکران باشد و نیاز است مسئولان جمکران نیز پیگیر این امر 
باشند. وی با اشاره به آغاز عملیات اجرایی تقاطع میدان ولیعصر)عج( در سال آینده، 
گفت: این پروژه تسهیل عبور و مرور در رینگ سوم شهری را به دنبال خواهد داشت.

تولیت مسجد مقدس جمکران نیز در این نشست ضمن ابراز خرسندی از حضور 
دکتر سقائیان نژاد در جایگاه مدیریت شهری قم، بیان کرد: باید خدا را به خاطر این 
ظرفیت شکر کرده و امید داریم برنامه های مدیریت فعلی به نحو احسن به نتیجه 
برسد. رحیمیان با اشاره به ماندگاری کم زائرین در شهر قم، گفت: ما از دو سال 
قبل در راستای توسعه بحث زیارت در شهر قم مطالعاتی انجام دادیم تا بتوانیم در 
4 فاز توقف زائرین در شهر قم را افزایش دهیم. وی خاطرنشان کرد: قم نه می تواند 
قطب صنعتی نه قطب کشاورزی باشد و بالاترین ظرفیت این شهر در حوزه زیارتی 
است که باید از آن به درستی بهره گرفت. معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران در 
این نشست با بیان اینکه شناخت مشکلات و ضرورت ها و سرعت عمل در مدیریت 
شهری مشهود است، اظهار کرد: اقدامات فعلی شهرداری جای تقدیر و تشکر دارد. 
احمد حاجی زاده با تاکید بر اینکه باید به جمکران نگاه پروژه ای داشت، تصریح کرد: 
شهروندان مطالبات مختلفی از شهرداری دارند و شهر قم نیز دچار مشکلات عدیده ای 
است که یکی از آن ها را می توان بحث مهاجرت دانست اما مسجد جمکران یك مکان 
قدسی است و فضای مرکزی شهر اجازه ورود به زائر را نمی دهد و در این شرایط 
بهترین فضا برای اسکان و زیارت مسجد جمکران است. وی با تاکید بر اینکه باید 
اعتباری ویژه برای منطقه جمکران دیده شود، خاطرنشان کرد: با تمام مشکلاتی که 
شهرداری دارد باید به جمکران همچون یك پروژه ویژه دیده شود. ابراهیم معتمدی 
قائم مقام شهردار قم هم با اشاره به پروژه های شهرداری در محدوده جمکران، گفت: 
تقاطع پیامبر اعظم)ص( و بلوار شهید کریمی قطعاً قبل از نیمه شعبان تکمیل شده و 
بسیاری از معضلات ترافیکی محور رفع می شود. در ادامه این نشست معاون خدمات 
شهری و امور اجتماعی شهردار قم با اشاره به وضعیت نظم و انضباط در محدوده 
مسجد مقدس جمکران در نیمه شعبان گذشته، گفت: سال گذشته هیچ مشکلی در 
این مدت نداشتیم و سعی داریم این مباحث را توسعه دهیم و نیروها را افزایش داشته 
باشیم. سیدامیر سامع با اشاره به فضای سبز محدوده مسجد مقدس جمکران، گفت: 
پیشنهاد دادیم که زمین های پراکنده پیرامون مسجد را کاشت درخت داشته باشیم 
که همکاری خوبی صورت گرفت و اگر زمین باشد قطعاً اقدامات درختکاری انجام 
می شود. محسن محرری مدیرعامل موسسه املاك و موقوفات مسجد مقدس جمکران 
هم در پایان این نشست با تاکید بر ضرورت جلوگیری از نصب چادر در محدوده 
پیرامونی مسجد جمکران، بیان کرد: نصب چادر در محدوده مسجد مشکلات و 
معضلاتی را در پی دارد که به مرور باید از این کار جلوگیری شود.  در این دیدار 
دو طرف ضمن ارائه گزارشی از جلسات قبلی بر لزوم افزایش مشارکت ها و انجام 

فعالیت های فرهنگی مشترك تاکید کردند.

مسؤول کمیته اطلاع رسانی ستاد انتخابات استان قم :

ارائهگواهیعدمسوءپیشینهتوسطداوطلبان
انتخاباتشوراهاالزامیاست

مسؤول کمیته اطلاع رسانی ستاد انتخابات استان قم از الزامی بودن ارائه گواهی 
عدم سوء پیشینه توسط داوطلبان انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا خبر داد 
و گفت: تمامی داوطلبان انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا، در هنگام ثبت نام، 

باید این گواهی را همراه داشته باشند. 
به گزارش روابط عمومی استانداری قم، سید رضا طباطبایی اظهار کرد: بر اساس 
اطلاعیه شماره دو ستاد انتخابات کشور و به استناد تبصره 3  ماده 26 قانون انتخابات 
شوراها، ارائه گواهی عدم سوءپیشینه از سوی  داوطلبان انتخابات شوراهای اسلامی 
شهر و روستا در هنگام ثبت نام الزامی است. وی با اشاره به اینکه از تاریخ صدور 
گواهی عدم سوء پیشینه در زمان ثبت نام نباید بیش از سه ماه گذشته باشد، زمان بر 
بودن فرآیند اخذ گواهی مذکور را یادآور شد و گفت: برای تسریع در کار، افرادی که 
قصد ثبت نام در انتخابات پنجمین دوره انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستاها را 
دارند، باید از هم اکنون با مراجعه به دفاتر پلیس+10 موجود در سطح استان، نسبت 
به دریافت گواهی مذکور اقدام کنند. لازم به توضیح است ثبت نام داوطلبان پنجمین 
دوره انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا از 30 اسفند امسال همزمان با سراسر 

کشور در استان قم آغاز و تا 6 فروردین 1396 ادامه خواهد داشت.

با توجه به دشواری کنترل فضای مجازی و ورود انواع و اقسام 
اطلاعات متفاوت به این حوزه ، نظارت بر محتوای این شبکه ها 
بسیار سخت است از این رو می باید نهادهای متولی با اتکا به نظرات 
نخبگان اجتماعی و فرهنگی نقشی درخور برای به حداقل رساندن 

صدمات احتمالی ایفا کنند. 
پیامدهای منفی کاربری در شبکه  های اجتماعی برای کودکان و 
نوجوان به مراتب بیش از بزرگسالان است. به باور کارشناسان، شبکه 
های مجازی کودکان و نوجوانان را از زندگی واقعی دور کرده و وارد 
فضایی غیر حقیقی می کند. این موضوع فرایند جامعه پذیری و دیگر 
مسایل مربوط به حیات اجتماعی کودکان و نوجوانان را با مخاطره 

رو به رو خواهد ساخت. 
آسیب شناسان اجتماعی معتقدند: برای کنترل و کاهش آسیب 
های ناشی از حضور قشر کودک و نوجوان در فضای مجازی، متولیان 
این امر باید ضمن در نظر داشتن اینکه نمی توان با این فضا برخورد 
سلبی داشت، به وظایف خود در خصوص آگاهی رسانی و آموزش 
جامعه عمل کنند. در این زمینه »سعید معید فر« جامعه  شناس و 
استاد دانشگاه ، بر این نکته مهم تاکید کرد که برای آسیب شناسی 
مسایل اجتماعی از جمله آسیب شناسی فضای مجازی و کاهش 
مخاطرات آن، باید به کارشناسان مربوطه از جمله جامعه شناسان و 
سایر نخبگان اجتماعی فرصت و فضای کافی تحقیق و اظهار نظر داد 

و از راهکارها و پیشنهادهای آنان استقبال و استفاده کرد. 
** آسیب فضای مجازی برای کودکان و نوجوانان 

»مجید ابهری« روانشناس و آسیب شناس اجتماعی، ، درباره 
آسیب های فضای مجازی برای کودکان و نوجوانان گفت: کودکان با 
ورود به فضای مجازی وارد دنیایی می شوند که با جهان حقیقی آنان 
بسیار متفاوت است. در فضای مجازی اتاق های بدون کنترل و بدون 
نظارت، کودکان و نوجوانان را به سوی خود می کشند و بازی های 

بدون مدیریت و کنترل در اختیار آنان قرار می گیرد. 
ابهری در خصوص عوارض جسمی و روانی استفاده شبکه های 
مجازی برای کودکان و نوجوانان افزود: بلوغ زودرس، هیجان های 
رفتاری، تنش های روحی، اضطراب، کابوس های شبانه و شب 

ادراری از عوارض ورود کودکان و نوجوانان به فضای مجازی است. 
» کاربری کنترل نشده کودکان و نوجوانان در فضای مجازی 

باعث انزوا و گوشه نشینی، گسست روابط عاطفی و اجتماعی، دوری 
گزیدن از دوستان و همسالان، کناره گیری از بازی های فیزیکی و 

در نتیجه رکود جسمی و فکری آنان می شود.«
ابهری با تاکید بر اینکه هیجان های رفتاریِ ناشی از کاربری در 
فضای مجازی، موجب بلوغ زودرس کودکان و نوجوانان می شود، 
افزود: در حال حاضر بلوغ نوجوانان بین 3 تا 5 سال زودتر اتفاق می 
افتد. این بلوغ زودرس باعث افزایش شعور جنسی کودکان شده و 
در برخی موارد انحرافات جنسی، تجاوز یا تن دادن به روابط جنسی 

نامشروع را به دنبال دارد. 
** نقش خانواده ها و نهادهای متولی در کاهش آسیب 

قبل از ورود هرگونه فن آوری به یک جامعه باید بسترهای فکری، 
فرهنگی و کاربردی آن فناوری فراهم شده این موضوعی است که 
ابهری به آن اشاره می کند و می گوید : نهادهای متولی این بسترها 
را آماده سازی کنند. در غیر این صورت عوارض و آسیب های فناوری 
های جدید خیلی بیشتر از فایده آنها خواهد بود. به اعتقاد وی یکی 

از این فناوری ها که این روزها بسیار فراگیر و گسترده شده، فضای 
مجازی است. فضای مجازی در پنج سال گذشته در ایران با سرعت 
زیادی همه گیر شده و آسیب های آن گریبان خانوده ها و فرزندان 
آنان از سنین چهار سال به بالا را گرفته است. تاکید بر ضرورت توجه 
به این آسیب ها از دیگر محورهای مطرح شده ابهری است و می 
گوید : متاسفانه گاهی والدین به جای پیشگیری و کنترل فعالیت 
کودکان خود در فضای اینترنت و شبکه های مجازی، زبان به تشویق 
آنان می گشایند. به طور مثال افتخار می کنند که فرزند 9 ساله آنان 
به کاربرد رایانه مسلط است. اینجاست که کودک تشویق شده و از 

زندگی حقیقی خود در جامعه دور می شود. 
به باور این روانشناس و آسیب شناس اجتماعی خانواده ها باید با 
ایجاد سرگرمی های مناسب سنی، آموزش ها و بازی های منطبق 
با طیف سنی کودکان و نوجوانان، باید امکانات نشاط و سرگرمی 
فرزندان خود را فراهم کنند. رسانه ها و نهادهای متولی نیز موظف 
هستند با واقع بینی در زمینه فناوری های جدید، بسترهای لازم 

فکری، فرهنگی و آموزشی را برای خانواده ها و کودکان و نوجوانان 
فراهم آورند. 

** برخورد سلبی بی فایده است
معیدفر ضمن تاکید بر این نکته که امروزه خواسته یا ناخواسته، 
جامعه از تمام گروه های سنی با فضای مجازی و بهره برداری از آن 
رو به رو شده است، گفت: این روزها فنآوری های اینترنتی از جمله 
شبکه های مجازی مانند دیگر امکانات رفاهی، بخشی از زندگی مردم 
شده و برخورد سلبی با آنها و داد و فریاد در مورد آسیب زا بودن آنها 

بی فایده است. 
به گفته وی به جای دامن زدن بر نگرانی ها در مورد آسیب های 
فضای مجازی باید فرهنگ مصرف گرایی، اشاعه بی هویتی و زوال 
نخبگان را کنترل کنیم و از نظرات آسیب شناسان و نخبگان در امور 
اجتماعی استفاده کنیم. امور اجتماعی باید به متولیان و کارشناسان 
این امور سپرده شود و فضا برای فعالیت نخبگان اجتماعی گشوده 

تر شود. 
»باید به نخبگان این فرصت داده شود که در خصوص مسایل 
اجتماعی فعالیت داشته و اظهار نظر کنند نه اینکه حرف آنان را هیچ 
کس گوش ندهد و صدای آنان به جایی نرسد.« صحبت کردنِ صرف 
در مورد آسیب های فضای مجازی امری بی فایده است، موضوعی 
که معید فر به آن پرداخت و افزود: خواه یا ناخواه جامعه به صورت 
انفعالی با فناوری های جدید روبه رو شده است و تنها راه مدیریت 
این تغییرات و کنترل آسیب دستاوردهای جدید، استفاده از نظرات 

کارشناسی افراد اهل فکر، معتمد، نخبه و تاثیرگذار است. 
کوتاه سخن آنکه، فضای مجازی، فضایی مملو از فرصت و تهدید 
است. اگرچه تهدیدهای این فضا به ویژه برای سنین کودک و نوجوان 
بیش از فرصت هایش است اما به باور کارشناسان نمی توان فقط با 

نگاهی سلبی به قضاوت در مورد آن نشست. 
از این رو در آسیب شناسی از فضای مجازی باید دو روی سکه 
این فضا را در نظر داشت. شاید مهمترین گام در راه آسیب شناسی 
فضای مجازی، شناخت درست این فضا، بسترسازی برای آن و 
آگاهی بخشی به جامعه و خانواده ها باشد. در مسیر این آگاهی 
بخشی بی شک استفاده از نظرات کارشناسان و نخبگان اجتماعی 

می تواند موثر واقع شود. 

آسیب شناسی فضای مجازی کودکان ؛ چرا و چگونه ؟ 

در گفت و گو با کارشناسان بررسی شد؛ 

جایخالیفرهنگکارجمعی

 میزان مشارکت اجتماعی و به عبارتی فرهنگ کارگروهی، یکی از ملاک هایی است که 
کشورهای توسعه یافته را از کشورهای درحال توسعه مجزا می کند و درنتیجه بهره وری 

و کیفیت کار افزایش می یابد و ازطرفی زمان کمتری برای انجام کارها صرف می شود. 
  کارشناسان علوم اجتماعی معتقدند موفقیت های بزرگ با کمک و همکاری همه 
به دست می آید و این جمله حکایت ضرب المثل »یک دست صدا ندارد« را در اذهان 
تداعی می کند. وجود چنین جملات قدیمی و متداول در میان مردم، بیانگر این موضوع 
است که معمولا کارهای بزرگ بدون کارجمعی به سرانجام نمی رسد. وقتی افراد برای 
انجام کاری که به فعالیت جمعی نیازمند است، به انجام انفرادی آن روی می آورند، چه 
موانعی بر سر راه پیشرفت و ترقی یک جامعه به وجود می آورند؟ این پرسشی است که در 

میان کارشناسان و صاحبنظران مطرح است.
مهم ترین عامل توسعه در هر کشوری ابزار، فناوری و پول نیست، بلکه شاخص ترین 
محور توسعه در هر سرزمینی نیروی انسانی است که اتحاد و همکاری این نیروها، می تواند 
موانع پیشرفت و آبادانی را سریع تر و با زحمت کمتری از سر راه بردارد؛ اما در جامعه ما 
همچنان به کارگروهی با دیده شک و تردید نگاه می شود. در همین رابطه گفت و گویی با 
علی باصری استاد و عضو هیئت علمی دانشگاه و سیدحسن موسوی  چلک جامعه شناس 
و رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران داشته ایم که در ادامه گزیده ای از نظرات این 

کارشناسان را درباره فرهنگ کار در ایران می خوانید.  

فایده گرایی، مانعی بر سر راه کارگروهی
"علی باصری" عضو هیئت علمی دانشگاه، با تأکید بر اینکه یکی از اشکالات درطول 
تاریخ اجتماعی و فرهنگ ما فرایند اجتماعی شدن یا فرهنگ پذیری است، می گوید: فرایند 
اجتماعی شدن پروسه ای است که از کودکی یاد می گیریم چگونه رفتار کنیم تا به نیازهای 
ما پاسخ داده شود و درطول تاریخ و جامعه ، این فرایند اجتماعی شدن به صورت ناقص در 
ما شکل می گیرد. وی با بیان این مطلب که یکی دیگر از ضعف های فرهنگی ما این است 
که فکر می کنیم همه چیز را می دانیم، معتقد است: وقتی تخصص گرایی را قبول داشته 

باشیم، در کنار اینکه مقوله فردی است، یک امر جمعی شکل می گیرد.
وی با اشاره به نظریه وجدان جمعی دورکیم جامعه شناس فرانسوی، اظهار می کند: این 
جامعه شناس معتقد است وجدان جمعی که باعث می شود افراد کنار هم جمع شوند، 
درواقع همان نیازهای مشترک، ارزش ها و هنجارهای جامعه و اعتقادات افراد است که 
درنهایت این اشتراک ها منجر به تقسیم کار اجتماعی می شود و این تقسیم کار زمانی 
به وجود می آید که افراد رفتارهای فردی و تخصصی خود را در یک جمع داشته باشند و 

مذهب، زبان و فهم مشترک را از عوامل مؤثر اشتراک افراد بیان می کند.
  نقش رسانه و دولت

این استاد دانشگاه ادامه می دهد: راه برون رفت از این وضعیت، به دوره زمانی برمی گردد 
و دیگر اینکه بپذیریم توانایی ما محدود است و این موضوع در درون جامعه نیز درونی شود 

که رسانه و دولت نقش مهمی در درونی کردن این فرهنگ برعهده دارند.
به گفته این عضو هیئت علمی دانشگاه، در مشارکت های اجتماعی و فرهنگی باید 
کارجمعی را پررنگ کنیم، یعنی عوامل فردی، تاریخی و گروهی را برجسته کنیم. برای 
نمونه در سطح شهر تابلوهایی نصب کنیم که در آن به جای تبلیغ انواع دمنوش های 

تبلیغاتی، مطالبی را درباره فرهنگ کارجمعی ارائه دهیم.
باصری با تأکید بر اینکه ایران در گذشته جامعه سنتی بوده که درنتیجه حرکت به سمت 
مدرنیته به  یکباره در آن شکاف و فاصله ای به وجود می آید، تأکید می کند: به عقیده من 
کشور ما خیلی زود به عناصر جدید فناوریی دست  یافت که در مردم شناختی این موضوع 

را »پس افتادگی« یا »تأخیر فرهنگی« عنوان می کنند.
وی می افزاید: اگر برای فرهنگ دو بعد مادی و غیرمادی درنظر بگیریم، بعد مادی آن 
همان ابزارهای رسانه ای است. یکی از دلایلی که ما از فرهنگ کارگروهی فاصله گرفتیم، 
همین فضای مجازی است. 40میلیون ایرانی در فضای مجازی فعال هستند که این فضا 

باعث شده افراد دیگر ارتباط کلامی نداشته باشند و از فضای واقعی دور شوند.
باصری درباره راهکارهای ارتقاء فرهنگ در این زمینه نیز می گوید: اولین راهکار برای 
ترویج فرهنگ کارجمعی، آموزش است و این آموزش نباید سطحی باشد؛ بلکه باید 
کاربردی باشد. نظام آموزش ما در همه مقاطع و فرایند و حتی در مقطع دکتری ضعف 

دارد که باید برای بهبود این شرایط تلاش کنیم.
  مشارکت اجتماعی، لازمه موفقیت هر جامعه

"سیدحسن موسوی چلک" جامعه شناس نیز با بیان این مطلب که انسان موجودی 

اجتماعی است، لذا برای داشتن زندگی بانشاط و اطمینان از حال و آینده به ناچار باید در 
بسیاری از امور با دیگران تشریک  مساعی کند، می افزاید: انسان تنها در جامعه راه به جایی 
نخواهد برد و شاید به همین دلیل است که از ابتدای خلقت کارگروهی مبنای زندگی انسان 

بوده و هست و باید باشد.
وی تصریح کرد: فراموش نکنیم که کارجمعی از مؤلفه های پیشرفت در هر جامعه ای 
محسوب می شود. زمانی که افراد یک جامعه فرهنگ کار دسته جمعی را فراگیرند، تمایل 

بیشتری نیز برای تلاش درجهت سازندگی آن جامعه شکل می گیرد.
این جامعه شناس اظهار می کند: با کمی تأمل در مورد فرهنگ کارجمعی در کشور، 
درمی یابیم که مبنای برخی مشاغل همچون کشاورزی و دامداری بر کارجمعی استوار 
است. اگرچه برخی معتقدند که ایرانیان بیشتر به کارهای فردی گرایش دارند و این عبارت 
را به کار می برند که ایرانیان فردمحور هستند و من هم نمی خواهم این نوع نگاه را رد کنم، 
اما این برداشت به طور مطلق قابل تعمیم نیست. موسوی چلک ترجیح منافع فردی بر 
منافع جمعی، تمرکز بر اختلافات در حوزه های مختلف، شهرنشینی، تغییر ساختار روابط 
اجتماعی مردم، تغییر سبک زندگی، جایگزینی فناوری های نوین که باعث تقویت رفتار 
فردی می شود، ضعف سرمایه اجتماعی و مؤلفه های آن از قبیل اعتماد اجتماعی، مشارکت 
اجتماعی و کاهش مسئولیت پذیری اجتماعی را از عوامل مؤثر بر کاهش کارگروهی عنوان 

می کند.
    مشارکت اجتماعی در کشورهای توسعه  یافته

وی در ادامه توضیح می دهد که میزان مشارکت اجتماعی و به عبارتی فرهنگ کارگروهی، 
یکی از ملاک هایی است که کشورهای توسعه یافته را از کشورهای درحال توسعه مجزا 
می کند و درنتیجه بهره وری و کیفیت کار افزایش می یابد و ازطرفی زمان کمتری برای 

انجام کارها صرف می شود.
این جامعه شناس ادامه داد: کارگروهی حتی در کاهش منابع هم مؤثر است و باعث 
می شود که فشار کاری کمتری بر افراد تحمیل شود؛ اما با این  وجود در کشورهای 
توسعه نیافته افراد علاقه ای به فعالیت گروهی ندارند و همین امر سبب می شود که علاوه بر 

صرف انرژی بیشتر، کارها باکیفیت پایین تری در این جوامع انجام پذیرد.
 وی با اشاره به اینکه اگرچه مشارکت در حیات اجتماعی انسان سابقه ای طولانی دارد، 
اما در دنیای جدید و از دهه1970 به بعد در ادبیات توسعه، قالب رویکردهای مشارکتی 
مورد توجه قرار گرفت، می گوید: از منظر جامعه شناختی مشارکت نوعی فرایند تعاملی 
چندسویه است و باید بین مشارکت به عنوان عمل و تعهد)عمل مشارکت( و به عنوان 
حالت یا وضع)امر شرکت کردن( تمیز قائل شد. مشارکت در معنای نخست، داشتن 
حضور فعالانه در گروه است و در معنای دوم از تعلق گروهی خاص و داشتن سهم در 

هستی آن خبر می دهد.
این جامعه شناس مشارکت اجتماعی را پذیرش اصل برابری مردم عنوان و هدف از آن 
را همفکری، همکاری و تشریک  مساعی افراد درجهت بهبود کمیت و کیفیت زندگی در 

تمامی زمینه های اجتماعی، اقتصادی و سیاسی عنوان می کند.

فرمانده انتظامی استان قم تأکید کرد؛

برخوردجدیپلیسباآلودگیصوتیو
بدپوششیدرقم

فرمانده انتظامی استان قم ضمن تأکید بر انجام طرح های امنیت اخلاقی، پلیس راهور 
و راه استان را مکلف کرد نسبت به موضوعات آلودگی صوتی و بدپوششی بدون اغماض 

برخورد کنند. 
تحول  در جلسه کمیسیون  کاظم مجتبایی  پلیس، سردار  پایگاه خبری  گزارش  به 
راهور فرماندهی انتظامی استان قم که با حضور معاونان، فرماندهان و روسای پاسگاه ها و 
کلانتری های استان قم برگزار شد، با اشاره به حساسیت ماه پایان سال بر اهتمام بیش از پیش 
نسبت به موضوعات ترافیکی، امنیتی و مرمت و بهسازی فضای اجتماعی تاکید کرد. وی در 
ادامه بر پیگیری پلیس راهور در جهت اصلاح نقاط حادثه خیز در محورهای درون و برون 
شهری تأکید کرد و گفت: پلیس راهور استان باید با سازمان های متولی در جهت رفع نقاط 
حادثه خیز جلسات کاربردی برگزار کند. فرمانده انتظامی استان قم سپس خواستار اصلاح 
تابلوهای حمل با جرثقیل در جهت آرام سازی محیطی و تسهیل عبور و مرور در ایام نوروز 
شد. وی در ادامه سخنان خود از برگزاری رزمایش مشترک ویژه ایام نوروز در بیست و پنجم 
اسفندماه و با حضور شهرداری، آتش نشانی، امداد و نجات، هلال احمر، اورژانس و نیروی 
انتظامی خبر داد و گفت: تمام تلاش خود را برای سفر ایمن مسافران نوروزی بکار می گیریم. 
سردار مجتبایی سپس اتمام پروژه های غیر همسطح »شهیدان محمود نژاد« و »15 خرداد« را 
در کاهش مشکلات ترافیکی شهری در ایام نوروز مؤثر دانست. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود ضمن تأکید بر انجام طرح های امنیت اخلاقی، پلیس راهور و راه استان را مکلف کرد 

نسبت به موضوعات آلودگی صوتی و بدپوششی بدون اغماض برخورد کنند.

رئیس پلیس آگاهی استان  قم خبرداد

گروگانگیرینافرجامسرکردهباندحرفهای
سارقانمنزلدرقم

رئیس پلیس آگاهی استان گفت:در پی تلاش مأموران آگاهی استان قم برای دستگیری 
سرکرده یک باند حرفه ای سارقان مغازه، متهم که برای فرار اقدام به گروگانگیری همسر 

خود کرده بود به ناچار تسلیم قانون شد.
سرهنگ"احمد کرمی"در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:با طرح 
شکایت یکی از کسبه مبنی بر سرقت از مغازه وی، موضوع در دستور کار مأموران آگاهی 
استان قم قرار گرفت. به گفته وی در ادامه مأموران برای بازدید از محل سرقت به مکان 
مورد نظر اعزام و سرکرده باند که از مجرمان حرفه ای و سابقه دار بود را شناسایی کردند. 
رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود: نامبرده که در ساعات خاصی به منزلش تردد داشت 
با اطلاع از حضور وی، بلافاصله دو اکیپ از ماموران به محل مذکور اعزام شدند. سرهنگ 
کرمی گفت:در ادامه متهم با مشاهده مأموران اقدام به گروگانگیری همسر خود کرده 
بنابراین مأموران پس از هماهنگی با مقام قضائی وارد عمل شده و نهایتاً نامبرده تسلیم 
قانون شد.رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود: وی در سال های گذشته چندین مرتبه به 
اتهام سرقت منزل و اماکن خصوصی دستگیر و پس از تحمل کیفر از زندان آزاد و مجدداً 

به چرخه جرم بازگشته است.

 فرمانده انتظامی خراسان رضوی گفت: فردی که با ترفندهای مختلف از افراد زیادی 
در شهرهای مختلف کلاهبرداری کرده در مشهد دستگیر شد. 

سردار بهمن امیری مقدم گفت: گزارش چند فقره کلاهبرداری تحت عناوین مختلف 
از شهروندان، پلیس را بر آن داشت به طور ویژه برای پیگیری موضوع وارد عمل شود.

وی  افزود: در حالی که تحقیقات پلیسی ادامه داشت تیم دایره آگاهی کلانتری 29 
شیرازی مشهد به اطلاعاتی دست یافتند که نشان می داد عامل این کلاهبرداری 
های حرفه ای در یکی از کتابخانه های بزرگ مشهد از دو مرد جوان کلاهبرداری 

کرده است.
وی ادامه داد: ماموران انتظامی با حضور در محل، تحقیق از دوشاکی پرونده را آغاز 
کردند که دو مرد جوان اذعان داشتند فرد کلاهبردار مبلغ 70 هزار تومان وجه نقد و 
یک قطعه کارت عابر بانک را از آنها کلاهبرداری کرده و  بلافاصله متهم مورد نظر که 

هنوز از مجموعه فرهنگی خارج نشده بود دستگیر شد.
فرمانده انتظامی خراسان رضوی گفت: بررسی های اولیه مشخص شد متهم با 
معرفی خود به عنوان کارخانه دار و تاجر زعفران از 20 شاکی در شهرهای تهران ، 
مشهد ، اصفهان و شاهرود کلاهبرداری کرده است وی حتی به شهرهای طعمه های 
خود می رفته و با وعده های مختلف از قبیل کاریابی ، وام های بانکی و ... می تواند 
مشکل آنها را حل کند چند روز نیز در خانه فرد مورد نظر خود مهمان بوده و پس از 

اخذ مبالغی متواری می شده است.
سردار امیری مقدم گفت: افسران دایره آگاهی کلانتری 29 شیرازی مشهد در 
تحقیقات بعدی پرونده به اطلاعات دیگری دست یافتند و متهم که راهی جز بیان 
حقیت نمی دید اعتراف کرد بیش از 60 نفر دیگر را نیز با همین شیوه طعمه قرار داده 
و از این افراد مبالغی بین 200 هزار تومان تا دو میلیون تومان کلاهبرداری کرده است.

فرمانده انتظامی خراسان رضوی اظهار داشت: یکی از شاکیان این پرونده ،فردی 
تحصیلکرده و کارمند یکی از ادارات دولتی در استان سمنان است که متهم خود را 
به عنوان تاجر زعفران به او معرفی کرده و اظهار داشت به خاطر ثبت نام فرزندش 
در دانشگاه به شهر آنها رفته و سپس 734 هزار تومان از او قرض گرفته و متواری 

شده است.
سردار امیری مقدم گفت: در مواردی نیز متهم با معرفی خود به عنوان فردی خیر 
ادعا می کرده می تواند در هزینه های عروسی و تهیه جهیزیه جوانان و خانواده های کم 
بضاعت کمک شان کند و با این حیله و وعده وام های بانکی ، مبالغی را کلاهبرداری 

کرده است.
وی با اشاره به این مطلب که افراد ساده لوح، خودشان، راه را برای انجام کلاهبرداری 
مرد هزار چهره فراهم ساخته اند، گفت: تحقیقات از این فرد که احتمال می رود در 

شهرهای زیادی مرتکب جرایم مختلف کلاهبرداری شده باشد، ادامه دارد.

فرمانده انتظامی خراسان رضوی:

مردهزارچهرهبا۱۰۰فقرهکلاهبرداریدستگیرشد

 فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان گفت: اعضای 
باندی که برای سرقت طلا، زن جوان را پس از قتل، 
قطعه قطعه کرده بودند در کمتر از 24 ساعت در 

ایرانشهر دستگیر شدند. 
سردار حسین رحیمی اظهار داشت: در تاریخ یکم 
اسفندماه از طریق مرکز فوریت های پلیس، ماموران 
انتظامی شهرستان ایرانشهر از مفقود شدن خانمی 22 
ساله با خبر شدند. وی افزود: کارآگاهان پلیس با انجام 
تحقیقات میدانی و تخصصی از رفت و آمد فرد مفقود 
شده با خانمی که تنها در ساختمان مسکونی آنان 
زندگی می کرد مطلع شدند و دریافتند که این خانم 
پس از این اتفاق قصد خروج از شهرستان ایرانشهر را 
دارد بر این اساس مظنون را برای تحقیقات بیشتر به 

مقر پلیس منتقل کردند. 
وی تصریح کرد: با توجه به اظهارات ضد و نقیض 
فرد دستگیر شده در تحقیقات پلیس، کارآگاهان با 

هماهنگی مراجع قضایی از محل سکونت وی بازرسی 
کرده و بدن تکه تکه زن جوان مفقود شده را در سطل 

زباله بالکن کشف کردند. 
فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان گفت: این 
متهم در تحقیقات تخصصی کارآگاهان پلیس به 
ارتباط نزدیک با مقتول که همسایه وی بود اعتراف 
کرد.سردار رحیمی افزود: این متهم زن با همکاری 
دوستانش به نام رقیه و پیمان )برادر شوهر رقیه( با 
هدف سرقت طلاهای مقتول وی را به منزل خالی از 

سکنه خود کشاند.
وی ادامه داد: این متهم و همدستانش با مقتول درگیر 
شدند که در این درگیری مقتول بر اثر برخورد با میز، 
جان خود را از دست داد.وی افزود: متهمان بدن مقتول 
را به قصد خروج از منزل تکه تکه کردند و طلاهای 
مقتول به ارزش 150 میلیون ریال را به سرقت بردند. 
فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان با اشاره به اینکه 

2 متهم دیگر این پرونده نیز در عملیات غافلگیرانه 
پلیس دستگیر شدند، تصریح کرد: ماموران در ادامه 
رسیدگی به این پرونده، فرد نگهدارنده طلاهای مقتول 
را به همراه طلاها دستگیر کردند و متهمان پس از 

تکمیل تحقیقات به مراجع قضایی معرفی شدند. 

فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان  خبرداد

دستگیریقاتلانزنجواندرایرانشهر
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